
I u 4a7

VII. évfolyam 1999. október-november A Debreceni Orvostudományi Egyetem lapja



Az újság szerkesztősége nevében elnézést kérek mindazoktól, akik mindezidáig keresve-kutatták kedvenc olvasnivalójukat, 
némi szerkesztőségi malőr és a leadott anyagok kevés volta (magyarán hiánya) akadályozott meg bennünket abban, hogy az 
éhes közvélemény-oroszlán elé vethessük havi betevő kérdőjel-prédáját. Ez az oka annak is, hogy most (rendhagyó módon) 
egy számban két szám van, ellentétben a Körkezelővel, ahol a számban -rosszabb esetben- két kéz van. : - ( (tudom, hogy 
fárasztó, tessék jobbat írni!)
Mint derült égből villámcsapás, úgy ért minket Schlammadinger tanár úr e-mailje, kénytelenek vagyunk megbarátkozni a 
gondolattal, hogy van ezen az Egyetemen olyan “felnőtt”, aki olvassa lapunkat, sőt nem rest klaviatúrát ragadni, hogy kifejtse 
a véleményét. Ez a ritkaságszámba menő esemény jóformán csak minden szökőévben fordult elő. Köszönjük, és bízunk 
benne, hogy a jó példa követésre talál!
Az újságról annyit, hogy nem egy, de két Egyetemi Tanácsülés anyagát is közöljük, melyeken többek között szó esett az 
egyetem rendezési tervéről, beruházási elképzelésekről, kinevezésekről, díjakról, valamint az egyik legfontosabb témáról, az 
eljövendő új egyetemről és benne a mi szerepünkről. Az utolsó oldalon találhatók Schlammadinger tanár úr gondolatai, 
melyek egy új aspektusból világítják meg a betegellátás és az oktatás lehetőségeit. Itt található még egy beszámoló az évvégi 
teniszversenyről is.
A Mellékletet levelezési rovattá alakítottuk, egy izgalmas cseregyakorlati beszámoló található benne, amelyet a 
Spanyolországba utazók bédekkerként is forgathatnak; valamint egy másik levél, amely ugyan nem nekünk szól, mégis 
közérdeklődésre tarthat számot. Bocsánatot kérek mindenkitől, de nem tudtam visszaparancsolni a kisördögeimet, s 
kénytelen voltam néhány szavas kommentárt fűzni hozzá.
Anélkül, hogy a Nemzeti Sport babérjaira törnénk, közöljük a 2000 perces focimeccs beszámolóját, melyet lelkes 
sportbarátok vetettek papírra. Dicsekvés nélkül állíthatom, hogy büszkék lehetünk aranylábú fiainkra.
Jó hír, hogy az újság után a DOTE Diákönkormányzata is elérhető az interneten, ők Micimackóval ellentétben nem Kovács 
János, hanem a www.dok.dote.hu cím alatt laknak. Aki eddig nem tanulta volna meg az órarendjét, vagy nem tudná, 
szorgalmas munkája árán hány millét akaszt le tanintézményünk kasszájából, vagy gőze sincs, kik az ő felkent képviselői, az 
nyugodtan kattintson ide, érdemes.
Ennyi az őszi termés, reméljük nem poshad meg az új évig, s elkerül minket a világ vége is, és semmi sem akadályozhat meg 
bennünket abban, hogy jövőre, még vagy ezer évig -rendszeresebben- megjelenhessen a Kérdőjel.
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rendes üléséről

ADOTE-KLTE RÉSZLETES RENDEZÉSI TERVE
■' i Z -óié. LZ, HÜ Z's'J

Egyetemünknek hosszú idő óta nincs részletes rendezési 
terve. Most a Kossuth Lajos Tudományegyetemmel együtt a 
Debreceni Orvostudományi Egyetemre vonatkozóan is 
elkészült a részletes rendezési terv, amely majd a két egyetem 
Tanácsánakjóváhagyása után a városi közgyűlés elé kerül és 
hosszú évekre megszabja a DOTE mozgásterét.

Kertai László főépítész diavetítéssel egybekötött előadásán 
bemutatta az elkészült terveket. A jelenlegi rendezési terv a 
régi alaprajzhoz kapcsolódik (ezt Korb Flóris készítette el 
1917-ben), az észak-déli és kelet-nyugati tengelyhez, mely 
alkalmazkodik az újkori igényekhez. A bemutatott terveken 
külön jelzéssel szerepelnek a területileg korlátozott 
funkcionális egységek , te rü le t beép íthetőségében  
korlátozott fejlesztési építési területek, a bővítési 
lehetőséggel rendelkező egységek: pl. emeletráépítések 
magastető kialakítással, az építészetileg korlátozott bővítési 
lehetőséggel rendelkező egységek, a hosszabb távú 
fejlesztési lehetőségek területei, a felújítandó erdőrészek, a 
kialakítandó, felújítandó díszparkok és kertek. Ugyancsak 
bemutatja az 1917-es elképzelés szerint a megvalósult 
telepítési tengelyrendszert és az eredeti terv szerint kiépült 
épületeket, valamint az eredeti terv rendszeréhez utólag 
igazodó és eltérő beépítéseket napjainkig. Felsorolta, hogy 
az utólag telepített épületek közül mely épületek nem illenek 
építészetileg az egyetemi telep rendjébe. Ezek közül 
kiemelte a Mikrobiológiai és Kórélettani Intézet épületét. 
Felsorolta az újonnan építendő létesítményeket, ilyen a 
tornacsarnok és a fedett uszoda, bank, az Élettudományi 
Központ épület együttese, a II.-es telep fejlesztése, un. 
lakónegyed kiépítése, parkolási lehetőségek, stb. Felsorolta 
a lapos tetős épületek emeletráépítéssel történő bővítési 
lehetőségeit. Felhívta a figyelmet a zöldterületi fejlesztési 
program j a vaslatra.
Bemutatta a Stomatológiai Klinika és a Neurológiai Klinika, 
valamint a Neurológiai Klinika és a központi konyha közötti 
szabad területeken rejlő fejlesztési lehetőségeket. Dr. Csiba 
László módosító javaslata -miszerint a Neurológiai Klinika 
előtti terület zsúfoltságát azzal lehetne csökkenteni, ha ott 
kevesebb épület épülne- megfontolás tárgya.
Több kérdésre is kitértek az ET ülésen e témában emellett, pl. 
ipari terület kialakítása, az I. Belklinika toxikológiai 
osztályának létesítése, az Ortopédiai Klinika fejlesztése a 
gyógytornász képzés végrehajtása kapcsán. A Benczúr 
kollégiumot a Pszichiátriai Tanszék fejlesztésére kívánja az 
Egyetem felhasználni. Ugyancsak szerepelni fog szabad 
területként azt a rész, amely a Móricz Zsigmond körút 
lezárása kapcsán kerülne az Egyetemhez.
Kecskés Gábor gazdasági főigazgató felhívta a figyelmet, 
hogy a II.-es telep fejlesztésének iránya lehetséges lenne 
keleti irányban a Biogal felé. A II.-es telep mögötti rész már 
védett erdőség, arra már nem lehet terjeszkedni. Jelezte, 
hoev a Mikrobiológiai Intézet rekonstrukciójára, megfelelő

építészeti stílusban történő átépítésére már készen vannak a 
tervek. Emlékeztette a jelenlévőket, hogy a DOTE területén 
a gépkocsi forgalom rendkívül nagy, melynek korlátozására 
évente intézkedéseket tesznek. Célszerűnek tartja a Pallagi 
úti parkoló igénybevételének szorgalmazását. Úgy látja, 
hogy a keleti, Pallagi út felőli kerítésen két gyalogos 
forgalmú kapu megnyitására van szükség. A Móricz 
Zsigmond körúton lévő autóbusz forgalom lecsökkentette az 
ottani parkolóhelyek számát. A KLTE kazánházának 
építésével kapcsolatosan megjegyezte, nem látja értelmét a 
KLTE-n és a DOTE-n is a fejlesztésnek. Véleménye szerint a 
DOTE kazánházának kapacitása elegendő lesz mindkét 
intézmény ellátására.
Szóba került a nyilvános illemhelyek építésének terve is, 
am elyeket a já ró  beteg  forgalom  és a betegek  
hozzátartozóinak forgalma igényelne.
Dr. Kollár József, a Debreceni Egyetemi Szövetség 
főtanácsosa tájékoztatta a jelenlévőket, hogy a rendezési 
tervet a KLTE és a DOTE Tanácsainak jóváhagyása után 
milyen fórumokhoz kell majd továbbítania. Kb. januárra 
várható, hogy ebből a Debreceni Egyetem közös rendezési 
terve kialakul.
Szász Tibor, a KLTE gazdasági főigazgatója jelezte, hogy a 
KLTE Tanácsa még nem foglalkozott a most előterjesztett 
részletes rendezési tervvel, viszont a lényegesebb 
kérdésekkel, - mint pl. az Élettudományi Központ 
elhelyezése - már foglalkoztak. Kecskés Gábornak a DOTE 
gazdasági főigazgatójának a KLTE építendő kazánházával 
kapcsolatos felvetése viszont egyeztetést kíván. Ha a DOTE 
kazánháza tudja biztosítani a KLTE által igényelt 
szolgáltatásokat, akkor term észetesnek tartja, hogy 
eltekintenek az említett fejlesztéstől. Megjegyezte, hogy a 
KLTE-nek nincs elkötelezettsége a bank felé egy új bank 
épület megépítésével kapcsolatosan. A motiváció az, hogy az 
Erste Bank szolgáltatásaival mind a KLTE dolgozói, mind 
pedig hallgatói meg vannak elégedve, de ahol most van az az 
iroda rendkívül zsúfolt, nem lehet igényes szolgáltatást 
biztosítani. Először úgy gondolták, hogy az épület a DOTE 
és a KLTE közötti átjárónál lenne elhelyezve, de a tervező azt 
javasolta, hogy a KLTE első professzori villája és a 
villamosmegálló közötti részre épüljön meg a bank épülete.

BERUHÁZÁSI ELKÉPZELÉSEK A DOTE-N A 
KÖVETKEZŐ ÉVEKRE

Az Egyetem vezetése azzal a céllal kérte ezen anyagok 
összeállítását, hogy mostani ismereteink szerint a DOTE 
területén létező, ahhoz kapcsolódó minden fejlesztés 
kerüljön be egy kötetbe. Az anyag nagyon gyorsan került 
összeállításra és vannak hiányosságai. Minden olyan téma 
belekerült, amely most van készülőben, vagy megvalósult, 
vagy elfogadást nyert és háttéranyagul szolgálhat a rendezési 
tervhez. A benyújtott igények jó részéhez nincs meg még a 
forrás, nem tudja még az Egyetem, hogy miből fogja 
megvalósítani. Korrekció is szükséges, hiszen az Urológiai 
Klinika tantermének felúiítása a Ladánvi haevatékból csakk é r d ő j e l @ h a r m a d i k  . o



arra fordítható összeg, így át kell tegyék a 2. sz. rovatba, ahol 
már látszanak a megvalósítás forrásai. Ugyanígy a 
Pszichiátriai Tanszék fejlesztése már az ET által elfogadott 
határozat. Ezt is át kell tenni a már elfogadott, de még forrás 
nélküli kategóriába. Hasonlóképpen a diagnosztikai épület 
megvalósítása, a Mikrobiológiai és Kórélettani Intézet 
rekonstrukciója szintén egy elfogadott, de forrás nélkül 
szereplő kategória.
Több hozzászólás és javaslat elhangzása után az ET 
elfogadta "A beruházási elképzelések a DOTE-n a 
következő évekre" c. előterjesztést az ülésen kiosztott 
kiegészítésekkel, mint kiindulási anyagot a DOTE 
fejlesztési tervének elkészítéséhez.

Néhány nappal később az Eü. M. jóváhagyta az egyetemi 
PÉT épület költségeit 460 millió forinttal. A fedezetet erre 
csak a 2001. évi költségvetésben tudják biztosítani.

A DEBRECENI EGYETEM IDEIGLENES 
INTÉZMÉNYI TANÁCSÁNAK /IIT/ VÁLASZTÁSI 

SZABÁLYZATA

Dr. Nagy Sándor elmondta, hogy 1999. évi 52. 
törvény, amelyet a Parlament július 1-én fogadott el, 
definiálja a 2000. január 1.-től működő új egyetemeket, 
köztük a Debreceni Egyetemet, mely három debreceni 
egyetem és a hajdúböszörményi Pedagógiai Főiskola 
jogutódjaként működik majd január 1-től. A törvény előírja 
azokat a feladatokat, amelyeket még ebben az évben az új 
egyetem működésének előkészítéseként el kell végezni. Ezt 
egy előkészítő testület feladatává teszi, amelyet a működő 
szövetségek esetében - Szegedi és a Debreceni Egyetemi 
Szövetség vonatkozásában - a Szövetség már korábban 
életre hívott. Ez a törvény az előkészítés feladatai között 
legfontosabbként előírja, hogy a 2000. január 1 .-tői működő 
Debreceni Egyetemnek - és ugyanígy az összes új 
létrehozandó integrált felsőoktatási intézménynek - meg kell 
alakítani az Intézmény Tanácsát, Egyetemi Tanácsát, 
méghozzá hamarabb, mint ahogyan ez az intézmény 
működni kezd, 1999. október 15.-ig meg kell választani. 
Mivel még nem működő intézményi tanácsról van szó, ezért 
a neve Ideiglenes Intézményi Tanács. Ebben az évben ennek 
a feladata lesz, az Egyetem majdani működését meghatározó 
legfontosabb dokumentumok, alapító okirat, SZMSZ, 
gazdálkodási szabályzatok és egyéb - szabályzatok 
elfogadása. Az előkészítő testület legfontosabb és igazából 
egyetlen döntési feladata annak a választási szabályzatnak 
az elfogadása, ami szerint az Ideiglenes Intézményi Tanács 
választását le fogják bonyolítani. Ennek a szabályzatnak a 
megalkotási határideje 1999. szeptember 15. volt. Az 
előkészítő testület, a m űködő Szenátus határidőre 
elkészítette ezt a szabályzatot. Megküldték az oktatási 
miniszternek. Viszont egy ajánlás azt várja el, hogy a jogelőd 
intézmények tanácsai is vitassák meg, alkossanak róla 
véleményt és a miniszterhez összesítve ezeket a jogelőd 
intézményi tanácsokban megfogalmazódott véleményeket 
kell eljuttatniuk. Ezért tűzte napirendre a DOTE Tanácsa is a 
Debreceni Egyetem Ideiglenes Intézményi Tanácsa 
választási szabályzatát. A szabályzat alkotási folyamatáról 
elmondja, nyilvánvalóan nem a választás módja, hanem a 
tanács összetétele az, amelyik kritikus és fontos pont az

egyetemek számára. Ez váltotta ki az előkészítő testületben, 
a DESZ Szenátusában is a legtöbb vitát. Végül is a 
legszorosabb szavazási eredménnyel megszületett a döntés a 
Debreceni Egyetemi Szövetség Szenátusa életében - az a 
döntés, amivel ez az összetétel kialakult. Alapvetően két 
szemlélet ütközött. Az egyik azt mondta, hogy az ideális 
körülmények között működő egyetemnek az egyetemi 
karokra kell építkezni, az egyetemi és főiskolai karok 
képviseletét kell biztosítani az Egyetemi Tanácsban. A 
nagyjából azonos méretű és súlyú karoknak nagyjából 
azonos létszámú képviseletet kell biztosítani. A másik nézet 
azt a szempontot képviselte, hogy az új egyetem első 
időszakában egy olyan átmeneti időszakot él át, amikor még 
nem működhet a már több évtizedes múlttal működő, 
összehangolt, összecsiszolt egyetem harmonikus szabályok 
szerint, ezért az átmeneti időszakban ettől az összetételtől 
eltérő összetétellel is indokolható, preferálható a működés. 
Konkrétan ez úgy fogalmazódott meg, hogy két centrum fog 
alakulni a Debreceni Egyetemen belül, egy orvos- és 
egészségtudományi, illetve egy agrártudományi centrum, 
valamint számos egyéb kar nem fog centrumokhoz tartozni. 
Az a vélemény fogalmazódott meg, hogy a centrumhoz 
tartozó és a centrumhoz nem tartozó részek 50-50 %-os 
képviselete jelenthet ebben az első átmeneti időszakban egy 
olyan egyensúlyt, ami biztosítja azt, hogy egyik terület 
képviselői sem tudják az akaratukat, elképzeléseiket 
rákényszerítenie az egész egyetemre. Egyik sem kerülhet 
olyan pozícióba, hogy az egyeztetések elmaradjanak a két 
különböző tábor között. Hosszú ideig a két csoport között 
kibékíthetetlennek látszott az ellentét. Végül is az idő 
szorításában mindkét csoport a Szenátusban elfogadta azt, 
hogy döntsön a Szenátus többségi szavazással. így került 
határozathozatalra a kérdés, 17:16 arányban ez az utóbbi elv 
került elfogadásra. Jóllehet azóta is észrevételek hangzanak 
el, de senki nem vonja kétségbe a döntés érvényességét, s a 
továbbgondolkodás erre épül. Az ilyen elven elfogadott 
szabályzat került kiküldésre az ET tagjaihoz.

A DOTE Tanácsa elfogadta a Debreceni Egyetem 
Ideiglenes Intézményi Tanácsa választási szabályzatát.

AZ IIT DOTE TAGJAI MEGVÁLASZTÁSÁNAK 

SZABÁLYZATA

Rektor bejelentette, hogy még egy kötelessége van az 
Egyetemi Tanácsnak, hogy meghozza azt a döntést, hogy 
hogyan válasszák meg a DOTE tagjait az Ideiglenes 
Intézményi Tanácsba. Október 15-30. között az IIT-nek 
össze kell ülnie és megválasztania a Debreceni Egyetem 
leendő rektorát, gazdasági főigazgatóját. Ezen kívül a 
Debreceni Egyetem alapító okiratát, a végleges Szervezeti- 
és M űködési Szabályzatát, valam int gazdálkodási 
szabályzatát is jóvá kell hagynia. Rendkívül nagy 
felelősségű munkáról van szó. A DOTE összesen 15 tagot 
delegált az Ideiglenes Intézményi Tanácsba, a mellékelt 
szabályzatban szereplő megoszlás szerint. A DOTE 
tagjainak megválasztásáról szóló szabályzatot az Egyetem 
vezetése egy oldalban foglalta össze és terjeszti az ET elé. 
Ennek lényege, hogy hivatali tisztségüknél fogva hivatalból 
tagja lesz az IIT-nek a rektor, az ÁOK dékánja, a főiskola 
főigazgatója és a Népegészségügyi Iskola igazgatója is,k é r d ő j e  l @ n e g y e d i  k . o



ugyanis vannak kari jogállású intézetek, amelyek nem 
kerültek beosztásra a karokhoz, ilyenek pl. a Jogi és 
Államtudományi Intézet, a Konzervatórium. Ezen kívül a 15 
választott tagból 7 fő oktató, 7 fő hallgató és 1 fő dolgozó, a 
következő megoszlás szerint: 5 fő az ÁOK, a FŐSZ, a 
GYOSZ oktatói közül, 2 fő a Főiskolai Kar oktatói közül 
kerül megválasztásra. A hét hallgató közül 5 főt az ÁOK, a 
fogászati szak, a gyógyszerész szak, 2 főt a Főiskolai Kar 
hallgatói közül kell megválasztani. Javasolta, hogy az ET 
október 14-i ülésén lehetőleg kétszer annyi tagot válasszon, 
akik a megválasztott tagok lemondása, vagy az IIT tagságuk 
bármely okból történő megszűnése esetén helyettesíthetők 
legyenek. Olyan intenzív ülésezési időszak következik, 
hogy akik nem tudnak részt venni az IIT ülésein, azok inkább 
mondjanak le, hogy helyettesíthetőek legyenek. Fontos, 
meghatározó szavazások lesznek, ahol a DOTE véleményét 
képviselniük kell. Ez a lényege a választási szabályzatnak.

Az ET tagjai elfogadták az előterjesztett 
szabályzatot a Debreceni Egyetem Ideiglenes Intézményi 
Tanácsába a DOTE Tagok megválasztásáról.

REKTORI BESZÁMOLÓ

Rektor beszám olt az elm últ 2,5 hónapban történt 
eseményekről. Úgy véli, hogy az Egyetem jó pozícióba 
került és jól tudja majd képviselni érdekeit a Debreceni 
Egyetemben.
Dr. Lukács Géza egyetemi tanár megkezdte az I. sz. 
Sebészeti Klinikán az igazgatói teendők ellátását. Dr. 
Galuska László egyetemi docens tanszékvezetői kinevezést 
nyert a Nukleáris Medicina Tanszékre. Dr. Uray Éva 
professzornő kinevezést nyert az Anaesthesiológiai és 
Intenzív Therápiás Tanszékre. Dr. Szántó János professzor a 
külső klinika telepen kapott egy ambulanciát és fekvőbeteg 
hátteret, s így meg tudja kezdeni az Onkológiai Tanszék is 
működését. Dr. Balla György professzor a Neonatológiai 
Tanszék indítását a Szülészeti- és Nőgyógyászati Klinika 
épületében megkezdte. Az ezzel kapcsolatos kérdéseket 
hosszasan vizsgálta az Egyetem vezetése és nagyon részletes 
emlékeztetőben rögzítette azt, hogy milyen szabályok 
szerint, hogyan történik a két helyszínen a Szülészeti- és 
Nőgyógyászati Klinikán, valamint a Gyermekklinikán a PIC 
ellátás. Ugyancsak elkezdte működését a Fogászati 
Orvostani és a Fogorvosi Biokémiai Tanszék.
Az Egyetem  vezetése  tárgya lásoka t fo ly ta to tt a 
főhatóságokkal, elsősorban az egészségügyi miniszterrel, 
ahol elsősorban a szakorvosképzéssel kapcsolatos teendőket 
határozták meg. Nagyon fontos és jó  kezdeményezései 
vannak az egészségügyi tárcának az OEP felé. Úgy tűnik, 
hogy progresszív %-ot Lampé Zsolt főigazgató személyében 
az OEP is elfogadni látszik. Meg fog jelenni egy határozott 
progresszív % az egyetemi helyeken az OEP ellátás kapcsán, 
amit nagyon biztatónak tart, s amely nagyobb mozgásteret 
biztosítana az Egyetem számára.
Az Oktatási Minisztérium államtitkárával, Dr. Pálinkás 
Józseffel hosszasan beszélgettek az integráció kérdéséhez 
kapcsolódó ügyekről.
Az építkezések, átalakítások kapcsán többen látták, hogy 
kénytelen volt az Egyetem vezetése bizonyos átalakításokat 
végezni a Rektori Hivatalban. Rektorhelyettesi dolgozó 
szobák, szociális helyiségek kerültek kialakításra. A Dékáni

Hivatal kialakítására az I. sz. Kollégiumban a Tanulmányi 
Osztály mellett kerül majd sor, hiszen Dékáni Hivatal nélkül 
egy integrált egyetem nem létezhet. A Debrecenben tanuló 
főiskolai hallgatók elhelyezése megoldható a HÁÉV-től 
megvásárolt Egyetem sugárúti épületben. Jelentős fejlesztés 
történt a Főiskola nyíregyházi épület-komplexumában is. 
Befejeződött a nővérszálló felújítása, az Elméleti Tömb 
tetőszigetelését, valamint más intézetek tetőszigetelését a 
beázások miatt feltétlenül el kell végezni. Az Izotóp 
Laboratórium kutató részén az ÁNTSZ felülvizsgálat miatt 
volt szükség bizonyos felújításokat végezni. A Szívsebészeti 
Klinikán mód van arra, hogy némi kapacitás-bővítéssel a 
műtéti számok növelésének a hátterét meg lehessen oldani. 
Az Egyetem elhasználódott gépkocsiállományát a régi 
gépkocsik eladásával és új gépkocsik vásárlásával - a 
biztonságos közlekedés érdekében - megújította. Az ET 
tagjainak figyelmébe ajánlja a Ford autóbuszt, amelynek 
igénybevétele - több azonos helyre utazó, vagy 
konferenciákra utazók esetében - gazdaságosabb.
A költségvetés vizsgálata kapcsán úgy tűnik, hogy sem az 
Oktatási Minisztérium, sem a DOTE saját bevétele, sem a 
klinikai, sem az OEP oldalon defíniálhatóan nincs semmiféle 
hiány. A DOTE nullszaldós költségvetéssel működik, sőt az 
elm últ évi 300 m illió forintos hiányt is sikerült 
megszüntetni. Úgy tűnik, hogy a DOTE-nak úgy sikerül az 
integrációba belépni, hogy nem lesz költségvetési hiánya.
A TOK képzésben  é rezhe tő  b izonyos lab ilitás , 
b izony talanság , am inek m egszüntetése  érdekében 
mindenképpen lépni kell.
A Főiskolai Karon a nyár folyamán látogatást tett az 
Egyetem vezetése. Tárgyaltak a debreceni szakokat érintő 
kérdésekről, az új szakok finanszírozásáról, a főiskola gyulai 
tagozatának helyzetéről.
Bejelentette, hogy döntés született a 60 milliós TOK 
pályázati keretről.

OKTATÁSI REKTORHELYETTESI BESZÁMOLÓ

Dr. Molnár Péter beszámolt arról, hogy ebben az évben 
példátlanul magas bukási aránnyal találkoztak. Meg kell 
nézniük, hogy mitől válhat rosszá az eredményessége egy 
képzésnek, akár magyar nyelvű, akár angol nyelvű képzésről 
van szó. Úgy véli, hogy az angol nyelvű TOK képzés 
fontosságát nem kell hangúlyozni, ezt mindenki érzi a saját 
intézetének a bevételén. A minőségbiztosításnak egy fontos 
lépése volt a tükör elv, az, hogy a magyar nyelvű képzés 
megegyezik az angol nyelvű képzéssel. Úgy gondolja, hogy 
ez a tükör elv nagy eredménnyel, de óriási problémákkal járt. 
Az angol képzéssel kapcsolatban a kérdések változtak meg. 
Nevezetesen, hogy kiket képzünk, milyen országból 
érkeztek és milyen országban fognak dolgozni. A tükör elvet 
csak akkor tudják problémák nélkül megvalósítani, ha 
eltérnek attól. Arra gondol, hogy pl. az USA-ban kötelező 
vizsga előkészítését, segítését a DOTE feladatává kell tenni. 
Ez azonban azzal is jár, hogy meg kell békülni azzal a 
gondolattal, hogy a most bevezetett 14+1 oktatási hetes 
program a külföldi hallgatók nagy többsége számára nem 
megfelelő.
Közölte, hogy az ET albizottságai elnökeinek megválasztása 
az ET hatásköre, így szavazást kért Dr. Lőrincz István docens 
DJB elnöki és Dr Paragh Györgv docens TAB elnöki



megbízatásáról. Az Egyetem vezetése és az Egyetemi Tanács 
nevében megköszönte Dr. Mándi Barnabás egyetemi 
docensnek a TAB elnökeként hosszú idő alatt végzett, igen 
kemény munkáját. Ugyancsak megköszönte Dr. Kiss 
Csongor egyetemi docensnek a Diákjóléti Bizottság 
elnökeként végzett felelősségteljes munkáját.
A szavazás eredményének ismeretében megállapította, 
hogy az Egyetemi Tanács hozzájárult Dr. Paragh György 
egyetemi docens TAB elnöki és Dr. Lőrincz István 
egyetemi docens DJB elnöki megbízatásához.

'U I'IVy ^̂ <7̂
TUDOMÁNYOS REKTORHELYETTESI

BESZÁMOLÓ Imm
Az elmúlt négy évben a Tudományos Diákköri Tanács élén 
Dr. Matesz Klára professzor asszony és oktató csapata 
tevékenykedett, akik nagyon kiváló munkát végeztek. A 
következő periódusra új TDT elnököt választott az ET Dr. 
Sziklai István egyetemi tanár, a Fül-orr-gége Klinika 
igazgató professzora személyében. Segítői az Egyetemen: az 
elméleti intézetek részéről Dr. Nagy Péter a Biofizikai és 
Sejtbiológiai Intézet munkatársa, a klinikai terület részéről 
Dr. Balla József egyetemi adjunktus, az I. sz. Belgyógyászati 
Klinika oktatója.
Változatlanul működik Dr. Mátyus László egyetemi docens 
szerkesztésében a Tudományos Bizottság heti hírlevele. A 
hírlevélben több anyagot is szeretnének szerepeltetni. 
(Úgyhogy ha valakit érdekel a Hírlevél - próbálják használni 
a számítógépeket a hírlevelek olvasására.)
Az OMFB egy pályázati periódust indított el, pl. három 
Phare pályázatot külföldi kooperációs lehetőséggel. Az első 
fordulóban a DOTE-tól két pályázat is beadásra került. Úgy 
tűnik, hogy a Debreceni Egyetemnek lesz majd komolyabb 
esélye a különböző fordulókban. A pályázatok beadásának 
határideje október 20. és december 20. Dr. Gergely Pál 
javasolta a Debreceni Egyetemi Szövetségen belüli 
partnerekkel közös pályázat beadását.
Másik nagyon fontos terület az Európai Unió Center of 
Excellence pályázati felhívása. 21 millió EURO közötti 
összeg áll rendelkezésre a jelentkezők számára. 20 központ 
kialakítására lehet pályázni. A Tudományos Bizottságban 
tárgyaltak a pályázat kidolgozásáról. Rektorhelyettes úr 
felhívta a figyelmet, hogy nem az infrastruktúra javítás 
döntően a pályázat feladata, hanem a regionális, az 
országhatáron túlmenő központi jellegnek az erősítése és a 
kapcsolatának beágyazása az európai uniós rendszerbe.
hl - :Imi HALLGATÓI FEGYELMI SZABÁLYZAT

Az Egyetemi Tanács tagjai elfogadták a Hallgatói 
Fegyelmi Szabályzatot, illetve egyetértettek Dr. Furka 
István tanszékvezető egyetemi tanár Fegyelmi Bizottsági 
elnöki megbízatásával.

SZAKKÉPZÉSI HELYEK AKKREDITACIO 
TERVEZETE

A Kari Tanács szeptember 15-i ülésén az anyagot nagy 
többséggel elfogadta. Az anyag elkészítése során sok vita 
volt.Akkor lehet valakit megyei kórházban akkreditálni 
teljes jogkörrel, ha vezetője tudománvos minősítéssel

rendelkezik. Olyan hírek érkeztek, hogy ezt vissza fogják 
vonni. Ezt a problémát úgy lehetett áthidalni, ha az itteni 
Egyetemen oktató gárdájából valaki egyfajta szakmai, ill. 
konzulensi hátteret vállal. Ezzel lehetővé vált, hogy egyéni 
jogkörű képzőhelyek legyenek. A képzőhelyek kialakítása 
az adott szakmai terület klinikájának a kompetenciája volt. 
Dr. Péter Mózes, a DOTE Szakorvosképzési Bizottságának 
elnöke jelezte, hogy ez az előterjesztés összevonja az 
egyetemi klinikákat a különböző kórházi osztályokkal és 
azokat egyformán kezeli; ezt nem tartja helyesnek. Felhívta 
a figyelmet arra, hogy ez két különböző jogi státusz. 
Elegendő ha az egyetemi klinikákat bejelentik az ESZTT- 
nek úgy, hogy ezeket és ezeket a szakokat ezeken és ezeken a 
képzőhelyeken kívánja indítani az Egyetem ezen és ezen 
felelős em berek vezetésével. Az Egyetemnek kell 
akk red itá ln ia  a többi képzőhelyet. Az egyetem i 
képzőhelyeket nem kell akkreditálni, mert a Debreceni 
Orvostudományi Egyetemet a Magyar Akkreditációs 
Bizottság akkreditálta. Rektor ezt egy teljesen jogos 
észrevételnek tartotta. Azt kérte az anyag előkészítőitől, 
hogy azt az elhangzott javaslatnak megfelelően bontsák szét. 
Az Egyetem természetesen maga döntse el, hogy megadja-e 
minden képzőhelynek az akkreditációt. A javaslat az 
Egyetem i Tanács és a Kari Tanács részéről kell 
megszülessen azzal, hogy ők akkreditálták tovább a 
képzőhelyeket. Azt azonban rögzíteni kell itt az ET ülésen is, 
hogy hol és kinek a vezetésével legyen képzőhely. Kéri, így 
készítsék  elő az anyagot és ennek m egfelelően 
szerepeltessék.

Az Egyetemi Tanács az elhangzott korrekciós 
javaslatokkal elfogadta a felsorolt teljes jogú, valamint a 
részjogú képzőhelyeket.

ELŐTERJESZTÉS WENT, FORNET, 
KETTESY KITÜNTÉSEKRE, KITÜNTETÉSI

SZABÁLYZAT MÓDOSÍTÁSA

Arra gondolt már az Egyetem korábbi vezetése is, hogy ne 
legyen olyan gyakori, egy kicsit ritkítsák a díjak átadását. 
Felhívta a figyelmet az írásban kiküldött módosító 
előterjesztésre, melyhez kérte az ET tagjainak véleményét, 
hozzászólásait.
Az E gyetem i Tanács elfogadta  a k itüntetések  
szabályozására vonatkozó módosító javaslatot.
Bejelentette, hogy idén kiosztásra kerülne a Fornet és a 
Kettesy, illetve a Went István díj. Dr. Gergely Pál 
bejelentette, hogy a kitüntetési szabályzat alapján a 
Tudományos Bizottság jogosult a Went István díjra történő 
javaslatra. Ebben az évben a TB egyetértő szavazata alapján 
Dr. MuszbekLászló akadémikus, egyetemi tanár kitüntetését 
javasolja. Muszbek professzor munkássága hazai és 
nemzetközi területen kiemelkedő, a haemostasis kutatása, 
ezen a területen megjelenő közleményei, könyve iskolát 
teremtett Magyarországon, európai és egész világra 
kiterjedő társasági tagságai alkalmassá teszik arra, hogy 
ennek a tudományterületnek nagyon nívós centrumát hozta 
létre Debrecenben.
Az Egyetemi Tanács egyetértett Dr. Muszbek László 
akadémikus, egyetemi tanárnak 1999 évi Went István 
díjjal történő kitüntetésével.
Rektor jelezte, hogy a Klinikai Bizottság a Fornet díjra tett



javaslatot. Egy javaslat érkezett, ebben az esetben nem a 
DOTE jelenlegi munkatársára tettek javaslatot. Dr. Hunyadi 
János professzor Dr. Simon Miklós egyetemi tanárt, - aki 
korábban a DOTE Bőrgyógyászati Klinikájának docense 
volt - jelenleg a Szent-Györgyi Albert Orvostudományi 
Egyetem emeritus professzorát javasolja kitüntetni ezzel a 
díjjal.
Az Egyetemi Tanács elfogadta Dr. Simon Miklós 
emeritus professzor /SZAOTE/ 1999. évi Fornet Béla 
emlékéremmel és j utalomdíjjal történő kitüntetését.
Rektor bejelentette, hogy a Dr. Kettesy Aladár emlékérem és 
jutalomdíj kitüntetés a manuális szakmákra szól, melyre az 
előterjesztést szintén a Klinikai Bizottság teszi. A Klinikai 
Bizottsághoz a klinikáktól négy javaslat érkezett, akik közül 
Dr. Zajácz Magolna egyetemi tanár, a Szemészeti Klinika 
professzora kitüntetését szavazta meg a Klinikai Bizottság. 
Az Egyetemi Tanács egyetértett Dr. Zajácz Magdolna 
egyetem i tanár 1999. évi Dr. K ettesy  A ladár  
emlékéremmel és jutalomdíjjal történő kitüntetésével.

ELŐTERJESZTÉS MAGÁNTANÁRI CÍMEK 
ADOMÁNYOZÁSÁRA

Habilitációs Bizottság indítványára módosult a saját 
szabályzata. A Felsőoktatási Törvény nem szűkíti be annak a 
lehetőségét, hogy kit választ az Egyetem magántanárának, 
habilitáltnak kell lenni. A DOTE szabályzatában annak 
idején úgy rögzítették, hogy a DOTE magántanára csak az 
lehet, aki a DOTE-n habilitált. Az új szabály alapján a 
DOTE-n a törvény szerint lehetővé vált a máshol habilitáltak 
magántanári kinevezése is.
A DOTE Doktori Tanácsa magántanári cím adományozását 
javasolja Dr. Gulyás Balázs professzornak, a Stockholmi 
Karolinska Intézet munkatársának, aki az elmúlt év során 
Magyarországon, a DOTE-n habilitált. Az Egyetemi Tanács 
tagjainak nagy többsége ismeri Dr. Gulyás Balázs 
tevékenységét, aki a DOTE PET Centrumában is dolgozik 
megbízott szaktanácsadóként.
Dr. Gulyás Balázs olyan kivételes tehetség, aki 1988-ban a 
Leöweni Katolikus Egyetemen, 1995-ben Svédországban a 
Karolinska Egyetemen, 1998-ban pedig a DOTE-n 
habilitált. Gulyás Balázs több szempontból is alkalmas a 
magántanári címre. Azért is a Doktori Tanács tette az 
előterjesztést, mert az elmúlt tanévben két nagy érdeklődést 
kiváltó Ph.D. kurzust is tartott a DOTE-n. 1997-től doktori 
programban akkreditált témavezető is. Szoros kapcsolatban 
van Egyetemünkkel. A napokban fejezte be Egyetemünkön 
egy három éves TEMPUS project koordinálását, melynek 
számos előnyét több egyetemi oktató élvezhette. Jelen 
pillanatban is nagyon intenzív kapcsolatot tart Egyetemünk 
több intézetével, így a Neurológiai Klinikával, az 
Anatómiai- szövet és Fejlődéstani Intézettel, többek között 
magántanárként - ha az ET kinevezését javasolja - fogja 
vállalni az EU Center for Excellence pályázatnak a 
koordinálását.
A következő magántanári címre történő előterjesztés az 
Urológiai Klinikáról érkezett Dr. Tankó Attila személyében, 
aki urológiai kurzusokat tart, amely az Egyetem 
tanrendjében is szerepel. Dr. Tankó Attila a szegedi Szent- 
Györgyi Albert Orvostudományi Egyetemen habilitált. Az 
Urológiai Klinika dr. Tankó Attila oktatási tevékenvsérót

befogadta, s munkáját magántanári címmel javasolja 
elismerni.
Az Egyetemi Tanács egyetértett Dr. Gulyás Balázs és Dr. 
Tankó Attila magántanári kinevezésével.

ELŐTERJESZTÉS KLINIKAI FŐORVOSI 
KINEVEZÉSRE

Az Egyetem történetében nem olyan régen adható a klinikai 
főorvosi cím. A mostani kinevezés lett a negyedik a cím 
alapítása óta.
Dr. Dévényi Katalin egyetemi adjunktus klinikai főorvosi 
kinevezését Dr. Péter Mózes professzor a Radiológiai 
Klinika igazgatója terjesztette elő. Dévényi Katalin mind a 
klinikai munkában, mind a diagnosztikai tevékenységben 
kiemelkedő teljesítményt nyújt, a Radiológiai Klinika 
számára nélkülözhetetlen munkát végez. Elsajátította a 
korszerű vizsgáló eljárások alkalmazásának technikáját, 
részt vesz magyar és angol nyelven a hallgatók oktatásában. 
A javaslatról előzetesen már szavazott a Klinikai Bizottság 
szeptemberi6-i ülésén, ahol 21 igen, 1 nem, 0 tartózkodás 
mellett támogatta ezt a javaslatot. Az Egyetemi Tanács tagjai 
Dr. Dévényi Katalin egyetemi adjunktus /Radiológiai 
Klinika/ klinikai főorvosi kinevezésével egyetértettek.

SZAKKÉPZÉSI ÉS TOVÁBBKÉPZÉSI KÖZPONT 
KIALAKÍTÁSA

című napirendet az Egyetemi Tanács élénk érdeklődéssel 
kísérve megtárgyalta, majd a következő záradékkal hagyta 
jóvá:
Az Egyetemi Tanács tagjai egyetértettek a Regionális 
Egészségügyi Humán Erőforrás Központ létrehozásával, 
feladatainak az ET-n elhangzott módosító javaslatok 
szerinti meghatározásával.

EGYEBEK

Rektor felhívta afígyelmet az ET tagjainak rendelkezésére 
bocsátott anyagra, amely a DOTE és az University of 
Kentucky, Lexington, USA közötti szerződéstervezetet 
tartalmazza angol nyelven. A szerződés-tervezetet a DOTE 
Külügyi Bizottsága készítette elő. Tájékoztatásul közölte, 
hogy a két egyetem között személyekhez is köthető hosszas, 
régi kapcsolatról van szó.
Az Egyetemi Tanács jóváhagyta a DOTE és a Lexingtoni 
Egyetem /Kentucky, USA/ közötti szerződés aláírását.

Rektor urunkat, Prof. Dr. F ésüsíS tóóH 999 . 
október 25-én a Debreceni E gyetem i 

Ideiglenes Intézményi Tanácsa a 2000. 
ja n ^ r  1 -tői induló egyetem első 

rektorának választotta.

A kinevezéshez szívből gratulálunk!
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A DEBRECENI EGYETEM IDEIGLENES INTÉZ
MÉNYI TANÁCSA TAGJAINAK MEGVÁLASZ

TÁSA

Rektor tájékoztatja az ET tagjait a DOTE Jelölő 
Bizottságának munkájáról, majd a szavazás menetéről. Az 
elmúlt ET ülésen a Tanács elfogadta az IIT tagok 
választásának szabályzatát, ennek megfelelően a Jelölő 
Bizottság elkezdte munkáját. A Jelölő Bizottsággal 
egyetértésben azt javasolja, hogy az IIT tagok a DOTE 
Tanácsából és a DOTE Kari Tanácsából kerüljenek ki a 
közvetlen választás elvét figyelembe véve. A másik 
pontosítás, hogy a hallgatói önkormányzatok maguk 
bonyolítják le a hallgatói tagok megválasztását. 
Megállapítja, hogy az Egyetemi Tanács elfogadta az IIT 
tagok választási szabályzatának módosítását.

REKTORI BESZÁMOLÓ

Rektor elmondja, hogy Dr. Oberfrank Ferenccel, az 
Egészségügyi Minisztérium közigazgatási államtitkárával 
áttekintették a DOTE fejlesztési tervét, és elfogadta azt a 
gondolatot, hogy a fejlesztési tervet egy ad hoc bizottság 
tekintse át, s próbálja az Eü. M-al együtt gondolkodva a 
forrásokat az egyes tervekhez rendelni. A munka a 
következő időszakban elkezdődik. A bizottságot Dr. Édes 
István klinikai rektorhelyettes vezeti majd, Dr. Szegedi 
Gyula professzor és Dr. Bégány Agnes docens klinikai 
oldalról, Dr. Molnár Péter professzor és Dr. Tőzsér József 
docens pedig az elméleti intézetek oldaláról lesznek tagjai. A 
sz ak é rtő i te v é k e n y sé g e t az E g y e tem  p én zü g y i 
tevékenységét vizsgáló budapesti tanácsadó cég, a Perfekt 
Kft látja el.
Részletesen beszélgettek az Eü. M. stratégiájáról, amely az 
egészségügyi reformhoz kapcsolódik. Gógl Árpád miniszter 
úr személyesen is elkötelezte magát az egyetemek regióin 
keresztül, a most kialakuló szakorvosképzési rendszeren 
keresztül is arra, hogy igyekszik az egészségügyet 
kilendíteni a jelenlegi holtpontjáról.
Néhány nappal később az Eü. M. jóváhagyta az egyetemi 
PÉT épület költségeit 460 millió forinttal. A fedezetet erre 
csak a 2001 évi költségvetésben tudják biztosítani.
Az integrációval kapcsolatosan két téma lesz napirenden. Az 
egyik az orvos- és egészségügyi centrum megalakítása, 
másik a Debreceni Egyetem Tanácsának a megválasztása. A 
Debreceni Egyetem Szervezeti- és Működési Szabályzatát 
kidolgozó bizottság elnöke Dr. Gergely Pál tudományos 
rektorhelyettes, a gazdálkodási szabályzat kidolgozásában 
Kecskés Gábor gazdasági főigazgató vesz részt. Elkészült a 
2000. átmeneti évre szóló gazdálkodási terv is.
A DOTE nagyon komoly egyeztetéseket folytat a Centrum 
struktúrája kapcsán. A kincstári számláról közvetlenül 
érkeznek majd a pénzátutalások, olyan számlára, ami az 
Orvos- és Egészségtudományi Centrumhoz tartozna, 
orvosképzés, szakorvosképzés, stb. céljára.

A jelenlegi pénzügyi törvények szerint egy jogi személynek 
csak egy kincstári költségvetése lehet. Ugyanakkor Aradi 
Zsolt főosztályvezető a PM-től lehetővé tette, hogy 
módosításra kerüljön a 417-es államháztartási törvény, azért 
hogy a centrumok részjogkörű költségvetési intézmények 
lehessenek és lehessen alköltségvetésük.
A korábban felterjesztett Fogorvostudományi, Népe
gészségügyi Karok alapításának elfogadásáról még 
nincsenek konkrét információi.

TUDOMÁNYOS REKTORHELYETTESI 
BESZÁMOLÓ

Dr. Gergely Pál röviden a legfontosabb kérdéseket ismerteti. 
A korábbi kérdésekre válaszolva közli, hogy egyetemi 
ünnepségeken az egyetemi tanárok részére a tóga viselése 
kötelező.
A n o rm a t ív  k u ta tá s i  tá m o g a tá s ra  v o n a tk o z ó  
adatszolgáltatást azért tartja fontosnak, hogy megőrizze a 
DOTE az orvosegyetemek között kivívott első helyét a 
kutatási aktivitás területén. Az egyetemek és főiskolák 
között az országos ranglistán a DOTE a negyedik helyet 
foglalja el tudományos-kutató munkája alapján. Úgy véli, 
hogy a "REZEDA" körlevél bonyodalmakat fog okozni. Ez 
az Oktatási Minisztérium által elindított program a 
társegyetemeken, a KLTE-n már sikereket mutat a hallgatói 
nyilvántartásban és egyéb területeken.
A Külügyi Osztály új vezetőjét, Fuxreiter Margitot is 
bemutatta. Az Egyetem vezetésének tervei szerint egy 
aktívabb külügyi m unka lesz, m elyhez kérik az 
adatszolgáltatás szempontjából a szervezeti egységek 
hathatós közreműködését.
24 fő Ph. D. jelölt, és 16 habilitált kerül avatásra.
Örömmel jelenti, hogy a legjobb klinikai közlemény díjára 
16 pályázat érkezett, egyik jobb, mint a másik, ezért nehéz 
lesz a döntés.

KLINIKAI REKTORHELYETTESI BESZÁMOLÓ

Dr. Édes István közli: az Anaesthesiológiai és Intenzív 
Therápiás Tanszék indításával, működésével kapcsolatosan 
sok egyeztetésre, megbeszélésre került sor. Körlevelet 
küldött ki a klinikai rektorhelyettesi irodából az 
anaesthesiológusok részére, nyilatkozzanak arról, hogy a 
Tanszékhez kívánnak-e tartozni vagy pedig ahhoz a 
klinikához, ahol jelenleg dolgoznak.
Bejelenti, sikerült az Onkológiai Tanszéknek is bizonyos 
fekvőbeteg struktúrát adni. A végleges megoldás a 
Szülészeti- és Nőgyógyászati Klinika pavilonjának 
átalakítása után születik meg, ami januárban várható. 
Finanszírozási kérdésekkel kapcsolatban jelzi, hogy 
minimumként 1 HBCS pontra 51 ezer forintot fog kapni az 
Egyetem, ez országosan elfogadott tény. Négy klinika lépte 
túl az 5 %-os mínusz keretet és krónikusan deficitessé vált: 
Szülészeti- és Nőgyógyászati Klinika, Művese Állomás, 
Urológiai és a II. Sebészeti Klinika.

k é r d ő j  e l @ n y o l c a d  i k . o



Beszámol a DOTE által beadott pályázatok sorsáról. Nem 
hivatalosan arról értesítették, hogy nagyon kedvező 
fogadtatásban részesült a DOTE néhány pályázata, 
amelyeket szeptemberben adtak be. Ezek között van az akut 
betegellátást segítő pályázat, az intenzív anaesthesiológiai 
ellátást javító pályázatok is kedvező fogadtatásra találtak. 
Tájékoztatja a jelenlévőket a DOTE által felkért tanácsadó 
cég, a Perfekt Kft munkájáról. A cég képviselői elkészültek 
az egyes szervezeti egységek gazdálkodásáról szóló 
felmeréssel. Az összefoglaló szigorúan az OEP által 
finanszírozott adatok alapján készült, tehát nem arról, amit a 
klinikák jelentettek le. Néhány szervezeti egység már 
jelezte, hogy nem teljesen egyezik a kapott anyag a 
lejelentett adatokkal.

ÁLTALÁNOS REKTORHELYETTESI BESZÁMOLÓ
liiliP ilaMHHHHHI

Dr. Udvardy Miklós rövidre kívánja fogni beszámolóját, az 
új rendszerű szakorvosképzéssel és annak jelenlegi állásával 
óhajt foglalkozni.
Jelenleg mintegy 120 központi gyakornok munkaviszonya 
kezdődött el a DOTE-n.
A DOTE-n történő szakorvos, - felsőfokú szakirányú képzés 
operatív  irányítását, m inőségb iz tosításá t, szakm ai 
szervezését Péter Mózes professzor ill. az általa vezetett 
Szakorvosképzési Bizottság közvetlenül felügyeli, irányítja. 
A szakorvosképzési feladat az oktatási rektorhelyettes által 
vezetett Curriculum Bizottság hatáskörébe helyezte az 
SZMSZ. Fontos feladata van az Oktatásszervezési és 
F e j le s z té s i  F ő o s z tá ly n a k  a s z a k k é p z é s i  iro d a  
működtetésével, annak személyi, számítógépes és egyéb 
ada tszo lgá lta tó  rendszerének  a b iz to s ítá sáv a l, a 
Személyzeti, Munkaügyi, Közgazdasági Osztálynak.
A szakorvosképzési rendszer az egyetemi integráció és a 
centrum funkció kialakulásával átgondolandó. A korábbi 
egyetemi vezetési struktúrának a jellegzetességeiből 
adódóan itt-ott átfedő funkciók vannak benne, ami eddig 
szerencsére funkcionális zavart nem okozott.
T ájékozódása a lap ján  a D O TE-n eddig e lindu lt 
szakorvosképzési tevékenység zökkenőmentes. Nem kevés 
gond van ugyan egy-egy nagyobb megyei kórházban 
elindult törzsképzéssel kapcsolatban, amit komolyan 
figyelembe kell vennie a DOTE-nak. Kéri, annak 
figyelembe vételét, hogy a szakorvosjelöltek bérezésével 
kapcsolatos minden olyan többlet illetmény, amelyet egy 
adott szervezeti egység a központi gyakornoknak folyósítani 
kíván, akkor adható, ha ezt a bérgazdálkodásnak az adott

in té z e tre  v o n a tk o z ó  s z a b á ly a i m eg e n g e d ik . A 
többletilletmény adásához az Egyetem vezetésének az 
engedélye is szükséges, azért, hogy ne legyenek 
aránytalanságok, s egymástól eltérő mechanizmusok. Másik 
kérés, hogy ne kerüljön rezidensi állás meghirdetésre olyan 
helyen, ahol nincs üres állás. Az állás meghirdetése a klinikai 
rektorhelyettes ill. az általános rektorhelyettes véleménye 
alapján szintén a rektor engedélyével lehetséges. Kéri, hogy 
előzetes ígéretet ne tegyenek a jelentkezőknek. A rezidensi 
állások meghirdetésének engedélyezése ügyében a kérelmet 
előzetesen az Egyetem vezetéséhez megfelelő indoklás 
kíséretében nyújtsa be a klinika igazgatója.
Országos egyezség volt az, hogy a Megelőző Orvostan és 
Népegészségtan szakorvosképzés esetén a három vidéki 
orvostudományi egyetem közösen alakítsa ki a véleményét. 
Ennek a késői határidejét az Egészségügyi Szakképzési és 
Továbbképzési Tanács elfogadta.
Egy kiegészítés került az ET elé az előző akkreditációs 
anyaghoz, amely tartalmazza azon alapelveket, pl. a 
be lgyógyászat esetében , hogy a nem specifikált 
b e lgyógyászati a lap g y ak o rla t a lapvetően  m inden 
valamelyest akkreditálható szervezeti egységben végezhető. 
Ez ugyan a Kari Tanácsi kompetenciájába tartozna, de Kakuk 
professzor és a belgyógyászok kérésére az ET elé 
terjesztette.
Az előterjesztéseket együttes szavazással az ET 47 igen, 0 
tartózkodás, 7 nem szavazat arányban elfogadta.

I OKTATÁSI REKTORHELYETTESI BESZÁMOLÓ

Dr. Molnár Péter bejelenti, hogy egy külföldi professzor 
10000.- svájci frankos Ascona díjat alapított a DOTE 
orvostanhallgatói számára a csoportos esetmegbeszélések 
legjobbjai részére. A díjat egy 3000.-, két 2000,- és három 
1000,- svájci frankos díjként osztották fel.
Kéri a jelenlévők segítségét, hogy a most esedékes Erasmus 
pályázati felhívásra - amelyben hallgatók és oktatók 
nemzetközi cseréje történik - próbáljanak eredményes 
pályázatot benyújtani.
Beszámol a térítéses orvosképzés stratégiai oldaláról. 
Pozitív eredményről számolhat be, igen nagy az érdeklődés. 
Szeptember 23-án szaudi delegáció járt Egyetemünkön a 
szaudi Egészségügyi Minisztériumból, akik a térítéses ÁOK 
és fogorvosképzés iránt érdeklődtek. Nemrég Tokióban járt, 
s ott 24 potenciális ügynökkel tárgyalt, akik feladata 
hallgatók toborzása. Ók szintén az ÁOK képzés, 
fogorvosképzés és fizioterápiás képzés iránt érdeklődnek.

A legolcsóbb fénymásolási

A 4-es m ére t d iá k o k n a k :
Diplomamunkák és egyéb dokumentumok 
szerkesztését vállaljuk !
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Az egyik téma, amin dolgoznak az, hogy klinikai rotációt 
kellene biztosítani a nagy számú, az USA-ból érkező 
hallgató számára, akik részt vesznek a képzésünkben. 
Felmerül annak a lehetősége is, hogy a USMLE vizsgára az 
előkészítő tanfolyamot esetleg Debrecenben lehessen 
megtartani. Magyarországon, Budapesten már van lehetőség 
az USMLE vizsga letételére. Az előkészítő tanfolyamért 
6000-10000 dollárt kémek a jelentkezőktől személyenként. 
Érdeklődés mutatkozik a pre-medical, az orvos egyetem 
előtti előkészítő kurzusokra is, főleg Dél-Koreából. 
Köszönetét fejezi ki mindazoknak, akik igyekeznek a TOK- 
os képzésnek a 11 hetesről a 15-hetes képzésre történő 
átállását biztosítani.

DÉKÁNI BESZÁMOLÓ

Dr. Berta András bejelenti, hogy az elmúlt időszakban két 
nagyjelentőségű kari tanácsülésre került sor. A Kari Tanács 
október 7-én tartott ülésén határozatot fogadott el a Kari 
Tanács tagjai választásának előrehozataláról. Itt arról van 
szó, hogy Kari Tanács mindezidáig érvényes mandátuma, 
ami 2000. június 30-ig tartott volna, a Kari Tanács saját 
döntése alapján lerövidüljön és újabb Kari Tanács 
választásra kerülhessen sor. Az ET mandátuma ezév 
december 31-én lejár, attól kezdődően az Orvos- és 
Egészségtudományi Centrum Tanácsa vette volna át a helyét 
a jelenlegi Egyetemi Tanácsnak. Ez annyiban módosult, 
hogy a Centrum Tanácsot a Centrumot létrehozó két kar 
Tanácsának együttes testületé fogja képezni. Ez annyit 
jelent, hogy a Kari Tanács jelentősége megnő, hiszen ez lesz 
az a testület, ami a jelenlegi DOTE-nak az Egyetemi Tanács 
legfelsőbb döntéshozó testületé, s ezen a szinten kell, hogy 
m egvalósuljon m inden intézetnek és klinikának a 
képviselete is a Centrum legmagasabb döntéshozó 
testületében.
A másik nagyjelentőségű ülésre ma került sor, ez az AOK és 
az EFK együttes ülése volt. Itt két dologban született döntés. 
Egyrészt elfogadták a Szándéknyilatkozatot a Debreceni 
Egyetemen belül az Orvos- és Egészségtudományi Centrum 
létrehozásáról. Ebben a vonatkozásban is döntő határozatot 
hozott a két kar, hiszen a Centrumot ez a két kar hozhatja 
létre, s az elkövetkezendő időszakban a két kar együttes 
tanácsa fog a jelenlegi ET helyett funkcionálni. A két kar 
együttes tanácsa 57 igen szavazattal támogatja Fésűs 
rektor úr Debreceni Egyetemi rektori pályázatát. Szó 
volt a tanév közben végrehajtott órarend és curriculum 
változtatásról, amire az ET legutóbbi ülésén hozott 
határozata szólította fel a Kari Tanácsot. Pontosítja, hogy az 
ÁOK és az EFK együttes tanácsa azokban az ügyekben fog 
dönteni, amelyek a Centrumhoz tartoznak.

HOZZÁSZÓLÁSOK

Kari Gábor orvostanhallgató bejelenti, hogy az integráció 
során az egyetemi hallgatók is integrálódnak, s megalakul a 
Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzata.
Dr. Szegedi János elmondja, hogy az Egészségügyi 
Főiskolai Kar Tanácsa egy ad hoc bizottságot hozott létre a 
gyulai diplomás ápolói szak jelenének és jövőjének 
áttekintése céljából. A véleményből kiemeli a következőket. 
"A gvulai tagozat jelenlegi tárgyi és személyi feltételei nem

nyújtanak kellő garanciát a felsőoktatási törvényből adódó 
szakmai feladatok maradéktalan ellátásához. Ebben benne 
van az a tény is, hogy a főiskolai kar főállású oktatói kara 
Gyulán nagy hiányokkal küszködik, nagy a fluktuáció, 
kevés a minősített oktató. Ezen a területen beiskolázási 
gondjaink vannak. Az ad hoc bizottság felmérte a diplomás 
ápolói szak gazdaságossági mutatóit is. Egyértelműen 
kiderült, hogy nagy távolságról nehéz a szak gazdasági 
működésének az ellenőrzése, a bevételi hiány és a többlet 
kiadás évente kb. 30 millió Ft többletköltséget, mínuszt 
jelent a főiskolai karnak. Az ad hoc bizottság azt a 
megállapítást tette, hogy mivel a DOTE-nak regionális 
egészségügyi feladatai Borsod-Abaúj-Zemplén, Hajdú- 
Bihar, Heves és Szabolcs-Szatmár-Bereg megyére terjednek 
ki, ezért Gyula város és körzete kiesik a regionális 
egészségügyi területből. A javaslatként a következők 
hangzottak el. A főiskolai kar az 1999/2000-es tanévben a 
fe lvéte li e ljárás lezárásával 2000/2001. tanévtől 
szüneteltesse a diplomás ápoló szakos nappali és levelező 
tagozatos hallgatók gyulai képzési helyre történő 
beisko lázását."  Tehát nem m egszüntetést, hanem 
szüneteltetést javasolt a bizottság. "A felsőoktatási felvételi 
tájékoztató 2000. c. kiadványban képzési helyként kizárólag 
Nyíregyházát jelölje meg." javaslatot tett ez az ad hoc 
bizottság arra is, hogy a Gyulán működő központban 
valamilyen egyéb akkreditált iskolarendszerű egészségügyi 
felsőfokú szakképzés induljon be, amiben a Kar segítséget 
nyújtana." A Kari Tanács a beterjesztést megtárgyalta és 18 
igen, 2 nem szavazattal elfogadta.
A EFK Kari Tanácsának döntését tudomásul veszi az 
Egyetemi Tanács.

SZÁNDÉKNYILATKOZAT A DEBRECENI
EGYETEM ORVOS- ÉS EGÉSZSÉGTUDOMÁNYI 

CENTRUMÁNAK LÉTREHOZÁSÁRA
L-'

Egyelőre csak két kar tartozna a Centrumhoz, a jelenlegi 
helyzetnek jogilag ez felel meg. A helyzet nyitott, 
amennyiben a Népegészségügyi Iskola és a megalakítandó 
Fogorvostudományi Kar is kinyilvánítja majd csatlakozási 
szándékát. Készül egy nagyon részletes dokumentum a 
Centrum működéséről, amelyet egyeztetnek a megfelelő 
intézményekkel, beleértve a társegyetemeket és az 
orvostudományi egyetemeket is, amely egy hosszabb anyag 
lesz. Ezt egy következő alkalommal szeretné az Egyetem 
vezetése megismertetni az ET tagjaival. Az Egyetem 
vezetése szeretné, ha a Debreceni Egyetem Ideiglenes 
Intézményi Tanácsa már az októberi ülésén jóváhagyná a 
Centrum létrehozására vonatkozó javaslatot.
A szavazás eredményének ismeretében megállapítja, hogy 
az Egyetemi Tanács megerősítette a kari tanácsok Orvos- 
és Egészségtudományi Centrum létrehozására irányuló 
szándéknyilatkozatát.

JAVASLAT AZ ÁLTALÁNOS ORVOSTUDOMÁNYI 
KAR TANÁCS TAGJAI VÁLASZTÁSÁNAK
ELŐREHOZOTT IDŐPONTBAN TÖRTÉNŐ 

MEGTARTÁSÁRA

Rektor elmondja, hogy a Kari Tanács az írásban 
előterjesztett napirendi pont szövegét 33 ieen, 2 tartózkodásk é r d ő  j e l @ t i z e d i k  . o



és 5 nem szavazattal elfogadta. A választásokat november 15 
- december 15. közötti időszakra ütemezte. Az Egészségügyi 
Főiskolai Kar Tanácsának létszáma 25 fő, az Általános 
Orvostudományi Kar Tanácsának létszáma pedig 59 fő. Az 
új Kari Tanácsnak bővülésre lesz lehetősége. 105 
szavazógép van, tehát ez a felső limit.
Megállapítja, hogy a Kari Tanács döntését az Egyetemi 
Tanács is jóváhagyta.

SZAVAZÁS

Időközben megérkezett Furka István egyetemi tanár, a 
Szavazatszámláló Bizottság elnöke, aki közli, hogy 62 
szavazatot adtak le, melyből 11 érvénytelen. A legtöbb 
szavazat 51. Jelenti, hogy az Egyetemi Tanácstól Fésűs 
László 51 szavazatot, Berta András 51 szavazatot, Ádány 
Róza 48, Gergely Pál 48, Muszbek László 47, Gergely Lajos 
44, Kovács László 44, Szegedi Gyula 42 szavazatot kapott. A 
póttagságra Sziklai István 47, Paragh György 43, Kovács 
Péter 41, Csiba László 39, Udvardy Miklós 38, Facskó 
Andrea 34 szavazatot kapott. Az Egészségügyi Főiskolai Kar 
IIT tagjaira a következő szavazatok érkeztek: Lukácskó Zsolt 
50, Horváth László 48, Zagyi Bertalan 42 szavazatot kapott. 
Az Egészségügyi Főiskolai Kar IIT póttagjaira vonatkozóan 
az alábbi szavazatok érkeztek: Góth László 48, Szabó Tünde 
47. A dolgozói tagra vonatkozóan Kecskés Gábor 47 
szavazatot kapott. A póttagok: Dániel Ernő 48 és Dómján 
Péterné 48 szavazatot kapott.

AZ IMMUNOLÓGIAI INTÉZET ÉS NEM ÖNÁLLÓ 
KLINIKAI FIZIOLÓGIAI TANSZÉK 

MEGALAKÍTÁSA

Az Egyetemi Tanács jogköre, hogy új intézetet alapítson, ill. 
ebben az esetben nem önálló tanszéket is. Fachet professzor 
is tagja a Kari Tanácsnak, s ott támogatásáról biztosította az 
Intézet létrehozását. Közös Tanszék, Intézet lesz a 
Természettudományi Karral.
Az Egyetemi Tanács elfogadta az előterjesztést.

ELŐTERJESZTÉS PROFESSZOR EMERITUS CÍM 
ADÁSÁRA

Rektor a szavazás eredményének ismeretében megállapítja, 
hogy az Egyetemi Tanács tagjai Professzor Emeritusnak 
választotta Dr. Rák Kálmán, Dr. Csorba Sándor és Dr. 
Gergely Judit professzorokat.

JAVASLAT MAGÁNTANÁRI CÍMEK 
ODAÍTÉLÉSÉRE

Rektor bejelenti, hogy itt nagyon egyedi helyzettel állnak 
szemben. A felterjesztés id. Szállási Árpádra, vonatkozik, 
akit nagyon sokan ismernek az Egyetemen. 1930-ban 
született és rövidesen 70 éves lesz. Ebben az évben 
megszerezte a Ph.D. fokozatot. 400 közleménye, 8 
monográfiája (kettő nyomdában, három kéziratban) van. 
Mindezt körzeti orvosi munka mellett készítette. A Ph.D. 
védését a KLTE Történelemtudományi Tanszékén kiváló 
eredményűre minősítették. Szállási dr. beadta habilitációs 
kérelmét is, amelyet a mai napon bírált el és egyhangúlagk é r d ő j e l  @ t i z

fogadott el a DOTE Habilitációs Bizottsága. A Kari Tanács 
erre az esetre felkészülve 37 igen, 2 tartózkodás és 1 nem 
szavazattal javasolja, hogy ebben az évben Dr. Szállási 
Árpád magántanári kinevezésben részesüljön. Szállási 
Árpád dr. Egyetemünkön több éve tanítja az orvostörténetet. 
Az Egyetemen belül az Orvostörténet tárgynak a 
M a g a ta rtá s tu d o m á n y i In té z e t k e re téb e n  lesz  a 
könyvállománya. A szavazás eredményének ismeretében 
megállapítja, hogy az Egyetemi Tanács támogatja Dr. 
Szállási Árpád főorvos magántanári kinevezését.

A DOTE ÉS MAROSVÁSÁRHELYI EGYETEM  
KÖZÖTTI EGYÜTTMŰKÖDÉSI SZERZŐDÉS

Rektor közli, hogy az együttműködési szerződést a DOTE 
Külügyi Bizottsága Dr. Antal Miklós professzor elnökletével 
fogalmazta meg. Mivel hozzászólás nem érkezett kéri 
szavazással erősítsék meg az együttműködési szerződés 
tervezetet, melynek aláírására - ha az ET tagjai ehhez 
hozzájárulnak - 1999. október 22-én kerül sor. A szavazás 
eredm ényének ism eretében m egállapítja, hogy az 
Egyetemi Tanács a DOTE és a Marosvásárhelyi Egyetem 
közötti együttműködési szerződést.

ELŐTERJESZTÉS DR. TANKÓ BÉLA DÍJ 
ODAÍTÉLÉSÉRE

Rektor elmondja, hogy hagyományosan most már negyedik 
alkalommal tesz javaslatot a Tankó család egy jelentős 
összegű díj odaítélésére. Korábban ezt a díjat Dr. Péterffy 
Árpád egyetemi tanár, Dr. Szegedi Gyula akadémikus, 
egyetemi tanár és Dr. Péter Mózes egyetemi tanár kapták 
meg. Ebben az évben a Tankó családnak egy különleges 
kérése volt. 25 éve hunyt el Tankó professzor úr, és úgy 
gondolták, hogy ez évben családi kérés alapján egy olyan 
tanítványát kívánják jutalmazni, aki leghosszabb ideig 
dolgozott Tankó professzorral és aki jelenleg is bejár az 
in tézetbe. A szavazás eredm ényének ism eretében 
megállapítja, hogy az Egyetemi Tanács egyetértett Dr. 
Zsindely Attila c. egyetemi docens 1999. évi Tankó Béla 
díjjal történő kitüntetéséhez.

EGYEBEK

Az Egyetem vezetése és a Debrecen megyei jogú város 
P o lg á rm e s te r i  H iv a ta la  k ö z ö tti  m eg b e sz é lé sek  
eredményeként eljutottak oda, hogy az Egyetem főépülete 
előtti teret oszlopokkal és láncokkal lezárják az épület előtti 
buszmegálló vonaláig, mellyel korlátozzák a gépkocsik 
megállását, parkolását. Ezzel a megoldással a főkaput is 
nyitva tarthatják egész nap, és megkönnyíthetik a 
gyalogosok közlekedését.
Tájékoztatást ad arról, hogy konkrét tervek készültek el a 
Pallagi úton egy leállósáv elkészítésére.

e n e 1 s ő . o
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Tisztelt Szerkesztőség!

A ? 1999. szeptemberi (dátumú), számomra máig utolsó számában jelent meg egy interjú a DOTE rektorával. Ebben -  
egyebek között — ezt is mondta Fésűs professzor úr: "Az alapgond az, hogy pavilonrendszerünk van, amelyet a húszas 
években építettek, s a modem egészségügyi ellátásszervezés nem ilyenben gondolkodik, hanem tömbépületekben..."
Ehhez a magam részéről hozzáfűzöm, hogy az agyontoldozott-foltozottpavilonok, amelyek ellátják (jól el kellene látniuk...) a 
kelet-magyarországi területi vezető szakmai (és tudományos) egészségügyi intézmény építészeti infrastruktúrájának 
feladatát, egyben városi kórházként is funkcionálnak, több évtizede. Mármint a bennük dolgozókkal egyetemben.
Elkésettnek tűnik az alábbi gondolatsor, de talán mégsem az. Okafogyottnak inkább a pénz hiánya minősítheti, hiszen végülis 
egy-egy pavilon ilyen-olyan megtoldása, kiegészítése, alagsorának kibontása, belső falainak áthelyezése, stb. egyszeri 
beruházásként sokkal olcsóbb, mint a rektorunk által kívánatosnak tartott nagy tömbépület létrehozása. Mégis felvetem a 
kérdést: nem lehetne-e a várossal és a megyei Kenézy Kórházzal együttműködve felépíteni egy nagy klinikai tömböt? Ehhez 
jó helyszín lehetne a Kenézy által többé-kevésbé kiürített (és korszerűtlen pavilonokból álló) Bem téri kórház. Ide, ennek 
telkére lehetne felépíteni egy új városi kórházat, ami azonban elsősorban a DOTE egyes klinikáinak adna otthont, amelyek- 
továbbra is -  ellátnák az említett funkciót, de összehasonlíthatatlanul jobb körülmények között, tehát a jelenlegi állapotoknál 
sokkal inkább vállalhatóan.
Egyfelől ez bizonyos területi vezető funkciók és a városi kórházi kötelezettségek szétválasztását jelenthetné, a 
medikusképzés előnyére (is): a kelet-magyarországi megyei és városi kórházakban elláthatatlan, speciális casusok, amelyek 
legmagasabb szintű kezelését van hivatva biztosítani a DOTE, nem biztos, hogy a legjobbak az anamnesis-felvétel, 
hallgatózás, kopogtatás, stb. fizikális vizsgálatok hallgatói elsajátíttatására, begyakoroltatására, míg egy általános városi 
kórházi beteganyag inkább. Egy új tömb ilyen funkciókban gondolkodó megtervezése azt is lehetővé tehetné, hogy biztosítsa 
az orvos-beteg, itt és most: hallgató és beteg intimebb, az utóbbi számára kevesebb psychés stresst jelentő kapcsolatát, ehhez 
mért és alakított kubatúrával.
Nemkülönben teret biztosíthatna az új tömb az integrált baleseti ellátásnak, amelyben egymás mellé kerülhetne az ideg-, 
mellkasi, hasi és végtagsebészet, mint egységes traumatológiai klinika a toxicologiával, stb. A DOTE egyes, ide átköltöző 
klinikái, amelyek bizonyos közvetlen kapcsolatai némiképp szenvedhetnének az egy kilométernyivel megnyúló úthossztól, 
kárpótoltatnának a gazdagabb kubatúra (és felszerelés lehetősége), valamint a velük együtt költözőkkel szorosabbá 
váló kontaktusok révén. A maradók pedig az ország legszebb klinikatelepén -  úgy foglalhatnák el a távozók helyét, hogy 
megszűnhetne a kényszerű továbbépítgetés semmilyen szempontból sem optimális megoldás(oka)t hozó kényszere.
A városi betegeknek (és látogatóiknak), nemkülönben a mentőknek a Bem tér -  ha nem is jelentősen, de valamivel könnyebb 
elérhetőséget is biztosítana, az ambulanciák tágasabbá válása pedig számtalan szakmai előny mellett kényelmi pluszt is adna, 
ami a betegek fogadásában és ellátásában! — a legkevésbé sem luxus. A modem új épület lehetővé tenné a naprakész 
informatika beépítését, stb. Nem feladatom egy korszerű kórházi tömb összes lehetséges előnyének felleltározása, mások 
ehhez lényegesen jobban értenek.
Talán egy átgondolást megérhetnek a fentiek, és ha igen, nem volt felesleges "papírra vetnem" azokat.

Tisztelettel:
SébS S Í kw w ínőm i* 
wh.<2_j Schlammadinger József 

DOTE Humángenetikai Intézet

A TESTNEVELÉSI TANSZÉKI CSOPORT HÍREI

kettős ellenében /9:6/ Ajiannadik helyet a Dr.Muszbek László-Dr.Kerényi Adrienne páros szerezte/ítfüj

A DOTE Testnevelési Tanszéki Csoportja ebben az évben, 1999-ben is megrendezte a hagyományos évzáró vegyes páros 
teniszversenyét az intézet tornatermében.
A jó hangulatú, sportszerű versenyt Magyaríts Miklós-Dr.Bégány Ágnes páros nyerte, a Dr. Gáspár Levente-Gáspár Lilla 
kettős ellenében /9:6/ A harmadik helyet a Dr.Muszbek László-Dr.Kerényi Adrienne páros szerezte/ítfüik



októberi

Melléklet
SPANYOLORSZÁGBÓL JELENTEM I.

AZ ELSŐ HÓNAP PAMPLONÁBAN
(avagy vagy megszokunk, vagy megszökünk)

"HolaíQue tál? "

keresnünk.

magánegyetem, 
modernül van f< 
bete'gajiyaga isi 
felállításához a \ 
Az orvosok fe

így köszönnek itt Spanyolországban, ami annyit jelent, hogy "Szia! Hogy vagy?". Ezt hallottuk először, amikor szept. 1-en 
Kása Gergő és én megérkeztünk a barcelonai repülőtérre.
Már az utunk tele volt meglepetésekkel, mert most először 
ültünk életünkben repülőgépen. Mivel 3 hónapra indultunk, 
sok holmival érkeztünk Ferihegy 2-re, ahol 20 ezer forintot 
kellett fizetnünk 12 kg túlsúly miatt. De nem keseredtünk el, 
hanem elhatároztuk, hogy hazafelé a bőröndünket visszük fel a 
gépre kézipoggyászként. Gste
A repülőút 'gyönyörű voltANekem á* felszállás tetszett á 
legjobban, bár aTU-154-esnck eléggé erőlködni kellett ahhoz, 
hogy elérjük , ptazórnagasságot. Á leszállás már annál 
nehezebb és rosszabb volt számomra, mert .elaludtam a gépen, 
és a leszállás «közepén ébredtem fel. Emiatt két napig fájt a 
fülem és nem hal]ottani tökéletesen. A ,
Megérkezésünk után nem sokat láttunk Barcelonából, csak 
amit abból a HÉV/Metro keverékének nevezhető vonatból 
lehetett, ami a repteret kötötte össze a M ainStatiónnál.! f  * ' "
Itt 4 órát ültüpk, és éjjel 11-kor indultunk tovább Pamplonába 
busszal. Azért éjjel, mert úgy döntöttünk, hogy az 5-6 órás út alatt alszünk. Vagyis így terveztük, mert Sem az én, sem a Gergő 
ülését nem lehetett dönteni. így szinte semmit nem aludtunk. Nekem meg nem is volt olyan kényelmetlen, mint Gergőnek, aki

Az orvosi hivatás a hi 
mosohyihint ez a f t

Catóayud -

mra épül, alapja a^zeles 
'kollegákon is jó l látszik

kb;40 cm-el 
De nem

), mint én. 
mertünk aludni, mert egyikünk sem járt még életében

Pamplonában, ezért fogalmunk serri volt, hogy mikor kell leszállni a buszról.
Szept. 2-án/eggel 6 órára értünk Pamplonába, a‘hol számomra furcsa módon, alig 
lehetett embert találni az utcán. Magyarországon ilyenkor már rengetegen 
indulnak dolgozni. Később kiderült, hogy itt reggel 9-kor kezdődik a munka és az 
iskolákban fél 10-10-kor indul a tanítás.
Az első nap a szállásunkkal akadtak problémák, mert nem voltunk megelégedve a 

* td e  még aznap" rendeződött minden. Sikerült másik albérletet 
ly sokkal tisztább és modernebb, mint az előző (mégis 

ónként).
: után kezdtük el a munkát, de belelendülni még csak most, 1 
t. Az itteni egyetem, az Umversitari de Navarra egy 
lynek orvosi fakultása is van. Ennek megfelelően abszolút 

Ve mind a diagnosztika, mind pedig a betegek szobái, és a 
speciális. Itt egyáltalán nem okoz gondot az, hogy a dg. 

pacienstelküldjük MR-re, CT-re vagy akár a PET-re. 
felkészültsége és viselkedése tökéletes (ezt várják el tőlük és 

gondolom, meg is vannak fizetve). A vizit családias hangulatban telik, a főorvos 
6 fniuden egyes beteggel legalább negyedórát beszélget, és a betegfelvétel is fél-



háromnegyed óráig tart. Az endoscopos vizsgálatoknál altatásos 
anesteziat használnak, így egyáltalán nem megterhelő, és olyan 
gyógyszereket használnak, ami otthon m egfizethetetlen 
(Bretylium, adenosin). A nővérek egyenruhát viselnek (nincsenek 
fenékig erő, átlátszó köpenyek, mint otthon), barátságosak, de 
szigorú etikett szerint viselkednek.
A 3 hónapból az első 7 hetet a belgyógyászaton töltöm. Reggel 9-re 
kell beérnem, és este 7-ig tart a gyakorlat. Délután 2 és 4 óra között 
van ebédszünet, de én nem tudok innen hazamenni, mert fél órát 
kellene gyalogolnom hazáig. Ilyenkor szoktam megírni az 
emiljeimet haza. Dr. Nicolas Garcia főorvos, aki a konzultánsom, 
tökéletes elméleti és gyakorlati szakember. Egy kis szépséghibája 
van. Nem beszél angolul, de mindent megért. A gyakorlaton 3 
rezidens mellé vagyok beosztva, akik közül ketten tökéletesen 
beszélnek angolul. Hosszú ideig csak velük beszélgettem, mert csak 
ezután sikerült elsajátítanom valamennyire a spanyolt. A katalán 
n y e l v b e n

I J|J||

Egy magyar Júlia a spanyol várfokon
\ / /  V ’SC. \V#{«nci* tf* \ I 1 \

főleg a ragozással küszködök a legjobban és akkor a személyes névmásokat nem is említettem. Most még sokszor előfordul 
olyan ..helyzet, mikor értetféríüí,mézünk egymásra a dokikkal. Pl. akkor, »amikor megkérdeztem, hogy "Hová megyek?" a 
,LHbvá megyünk?" helyétt. De abszolút segítőkészek, és értékelik azt, hogy próbálok spanyolul beszélni.
Mivel sokáig bent kell lennünk a klinikán, nagyon kevés szabadidőnk van. Általában annyira fáradtak vagyunk, hogy jó 
magyar egyetemistához híven, hazaérve lefekszünk egy esti szunyókálásra. Hétvégenként mindig kirándulunk. Az utazások 
távolságát behatárolja a pénzünk mennyigége,miért itt nagyon drága a buszjegy* Eddig még csak a tengerparton voltunk, és 
nem jutottunk túl Navarra tartomány határán . Ezek a helyek is szépek, érdekesek és esemény dúsak voltak.
Minderről és az itteni szokásokról, az emberekről a következő levelemben számolok be.ä

Hasta Luego! Tavira
Husivá ;;;-.yB

A ‘V Í ■it i#fjíítsra/ MiiäfÄ
Adios: Reni
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Bár ilyen állapotban nem láttuk, azéri 
dnem lehet olyan rossz hely ez télen semr ÍUK.J

GsíaáMa|3f2:

Alessandróval, aki borászatból fog diplomázni Mantovában és 
tanulmányúton volt itt Spanyolországban két hónapig. Óriási 
szerencsénkre kocsival jött el Itáliából, és olyannyira megkedvelt minket, 
hogy felajánlotta, hogy elvisz minket kocsival ide-oda. így jutottunk el 
Logronoba és Olitebe, valamint Navarra sivatagába.
De meg Estellánál maradva, nem messze a varostól van egy monostor 
(Monasterio Irache), ami gyönyörű szép és tekintélyt parancsoló. Itt ért 
minket a legnagyobb meglepetés, amikor a monostor mellett egy pincészet 
által létesített borforrást találtunk (fuente de vino). Épp már majdnem 
elmentünk mellette, amikor egy biciklis csapat kiáltozott utánunk, hogy 
ezt feltétlen meg kell néznünk. Volt nagy csodálkozás. A falból két csap állt 
ki, az egyikből vizet lehetett venni, a másikat megnyitva pedig bort.
Természetesen ingyen. A biciklisták és mi is a nálunk lévő 
vizespalackokból kiöntöttük a vizet és teleengedtük borral. Azóta sem 
tudom, hogy a kerekezők hogy értek célt, mert a forrásnál is elég sokat ittak 
és fejenként elvittek még magukkal egy-egy liter bort.
Egy másik hétvégén mentünk el Olitebe, ahol egy csodás, teljesen ép 
középkori vár áll. Annyira karban van tartva, hogy az ember azt is hihetné, 
hogy most építették.
Nem messze Olitetól van Navarra sivataga. Olyan érzés volt ott lenni, 
mintha a Grande Canonban járnánk.
Még sok helyre szeretnénk, szerettünk volna eljutni, nem tudni, ebből mi 
valósul meg. Terveink között szerepel Bilbao, mert a városon kívül egy 
Athletic Bilbao focimeccsre is kíváncsiak vagyunk. Az Athletic Bilbao 
egy olyan focicsapat, ahol csak baszkok játszhatnak.
Navarra tartomány határos Baszkfölddel. Pamplonában az utcatáblák is
kétnyelvüek, de Baszkföld fővárosa Vittoria. Ide is szeretnénk eljutni, bar mostanában elég feszült a helyzet a baszkok és a 
spanyol kormány között.
Azt hiszeip, ̂ öj#é-kevésbé sikerült benjiütatnom az itteni ^ tü n k e t. Még hátra van egy hónap, s egy hónap alatt rengeteg 
minden történhet. Ha meg" lesz val^ni érdekes, akkor ;

Addig is;Hasta luégo!° rmiw$W* °

híres - Navarra mm
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a jó , csak agjze kedvéért
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Változik az egyetemi struktúra, de a régi beidegződések megmaradtak. Az alábbiakban levéltitok-sértést fogok elkövetni, 
viszont mentségemre szolgáljon, hogy az alábbi iromány egy fali hirdetőről került az újságba, egy olyan helyről, amit bárki - 
akár egy mezei DOTE-s is- megtekinthet.
Eddig csak a medikusokat érték olyan vádak, hogy a kerítésen túl fónnhordják az orrukat, semmibe sem nézik más egyetem 
hallgatóit. Nos örömmel jelenthetem, hogy ezen a téren meglehetősen nagy előrelépést tett a hallgatóság: az ifjabb korosztály 
semmilyen ellenérzést nem táplál jövendő egyetemtársai irányába, csupán a DOTE-s nóta szövege őrzi a valamikori 
szembenállást. A helyi folklórban kevésbé járatosak kedvéért: (a Megismerni a kanászt dallamára) Árokparton a 
Kossuthos...inkább nem folytatom, akit érdekel kérdezzen meg egy gólyát, mivel ez volt az első dolog, amit megtanultak a 
táborban. (Biztos van a KLTE-seknek is DOTE-t ócsároló nótájuk valahol a tarisznya mélyén, csak mi nem ismerjük). Szóval 
mindezt leszámítva a táplálkozási piramis alján lévők viszonya többé-kevésbé felhőtlennek mondható, amióta pedig TK-s 
lányok is laknak az Újkoliban, az anat melletti forgóajtó erősen hajaz egy feszültségvezéreitNa+ csatornára depolarizációkor. 
Rektor úrral történt beszélgetéseimből leszűrve pedig azt kell mondanom, a mi vezetésünk sem úgy vágott bele ebbe az 
integrációba, hogy csak az egyesülés kényszere okán hajlandók lenyelni a békát, hanem a dolog jó oldalait nézve 
megpróbálnak nyitottan és egészséges kompromisszumokat kötve áthajózni a sok nullával írandó következő évbe és az új 
egyetemi struktúrába.
Sajnálatos, ha ez a nyitottság a másik oldalon nincs meg. Ilyen szépen fejlett xenofóbiát -mint az a következő irományból 
kiderül- ritkán találni. További kommentárok nélkül jöjjön hát a levél, az íróinak pedig a figyelmébe ajánlok egy -ilyen 
félmüveit DOTE-s, mint jómagam által is- ismert és elcsépelt közhelyet: C ’est la vie.

kishajó

A KLTE munkatársainak és hallgatóinak

Tisztelt Egyetemi Polgárok!

Tegnap a Debreceni Egyetem Ideiglenes Intézményi Tanácsa megválasztotta Dr. Fesüs László 
egyetemi tanárt az új egyetem rektorának és Orosz János urat gazdasági főigazgatónak. A 
választás törvényes és érvényes, az új vezetőknek munkájukhoz az egyetem érdekében is sok 
sikert kívántunk és kívánunk.
Tudjuk, hogy a választás eredményét egyetemünkön sokan nehéz szívvel fogadják, egyesek 
talán kudarcként vagy vereségként élik meg. Egyik Kossuthos pályázó sem kapott többséget, 
jóllehet mi voltunk kezdettől fogva az egységes egyetem létrehozásának úttörői és 
elkötelezett hívei, nem ritkán azzal az érzéssel, hogy társintézményeinkben nem találtunk e 
tekintetben kellő támogatásra, sőt ellenérzéseket is tapasztaltunk. És most mégis máshonnan 
kerülnek ki az új vezetők.
Mi magunk is, az egyetemi vezetés is elemzi a történteket, a választás tapasztalatait, az új 
helyzetet és próbálja megfogalmazni a tanulságokat és teendőket. A visszatekintésnél 
azonban sokkal fontosabb az, hogy előre tekintsünk. Az egységes egyetem létrejötte 
ténykérdés, az új vezetők is ennek érdekében fognak dolgozni, meglehet, nem minden 
részletében olyan felfogásban, ahogy mi gondoltuk. Nincs okunk feltételezni, hogy 
számunkra sérelmes döntések szülessenek, de természetesen egyetemünk képviselői is helyet 
kapnak az új vezetésben és szerepet a döntésekben. Az elfogadott szabályzatunknak 
megfelelően pedig másfél év mú 1 va a következő ciklusban a rektor a mai Kossuth Egyetemről 
kerül ki.

Kedves Munkatársak!
Ebben a helyzetben is arra kérünk mindenkit, hogy ugyanolyan felelősséggel és tisztességgel 
végezze munkáját még két hónapon át a Kossuth Egyetem keretében, mint eddig, s ugyanúgy 
folytassa majd azt az új egyetem megalakulása után. A Debreceni Egyetem csakis a mi 
munkánkra alapozva töltheti be hivatását, s lehet sikertörténet a magyar felsőoktatásban. 
Köszönjük sokuk mindvégig erőt adó támogatását és az új egyetem érdekében továbbra is 
kérjük azt minden vezető számára.____________________________________

Debrecen, 1999. október 26.

Dr. Bazsa György, Dr. Imre László, Dr. Szász Tibor
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Spanyolországból jelentem II.
Halak, vadak, madarak, emberek
(avagy toda esta una grande fiesta)

’ > f i g

Nincs is olyan 
hatnának a Hot

fejem  - avagy t 
\bágyon, ami a lu 1iái

Mint ahogy a cím is sugallni szeretné, most megpróbálom 
bemutatni a spanyol életet. Bár az a két hónap, amit eddig itt 
töltöttünk, meg levés volt ahhoz, hogy teljesen megismerjem, 
ezért csak néhány töredéket akarok felvázolni.
"Halak"- Hát igen! Ez az egyik nagy problémám. Itt az emberek 
rengeteg tengeri mütyürt esznek és rengeteg halat. De a 
halboltokból elképesztő bűz árad az utcára, amit persze 
leginkább reggel nem birok elviselni, amikor félálomban 
botorkálunk a Klinikára. Ilyenkor még fertőtlenítő szag is 

I keveredik a halbűzhöz (nemcsak hal, mert a kagyló még 
büdösebb), ami ém elyítő egyveleggé változtatja  az 
elviselhetetlent. De amilyen elképesztő büdösek, olyannyira 
finomak ezek az étkek. Volt szerencsém már kipróbálni 

j sokfélét^ Köszönhető ez a főbérlőnknek is, aki megvendégelt 
~b -minket idcérkczésünk második hétvégéjén. Az asztalon volt

r  minden,
Azaz békacombot rántva, garnélarákot fokhagymásán, kagylót és láng 
itt elég furcsa módonibgyasztják el. Aki nem látott még langusztát, apnl 
megtermettätups,ökböz'hasonlít, baromira nehéz a lábaitól és a külső 
először leszopogatják róla a szószt, amiben elkészítették. Hát nem egy 
étvágygerjesztő látvány! Egyszer volt szerencsém, megkóstolni a 
langusztát, bár nagyon sok alkalmamdetf volna még, mert a Klinika 
étkezdéjében rendszeresen előfordul.
Az ebédlőben rengetegféle ennivalót lehet kapni. Egy fogás mindig hal, 
bár ez is változó. Minden egyes alkalommal megkérdeztük, hogy 
milyen féle, de sajnos fogalmunk sem volt róla a spanyol'nevéből. 
Mindig csak otthon derült ki, mikor megnéztük a szótárbap.jDe ez sem 
igazan mondott sokat, mert, például, életemben nem láttáim még 
csacsihalat, kalamárf.'Víih egy hal féle, ami úgy néz ki* nűnt egy piranja 
kívülről, és nagyon finom, de nem tudjuk a nevét. A másik nagy 
kedvencünk a kalam ap.am it.panírozva esznek és általában vasárnap 
ebéd előtt egy pohár bőr mellé. Nagyon olcsó, ezért mi is nagyon 
szereljük. Egyszer leszedtük róla a panírt, mert nem tudjujc elképzelni, 
fnf á& a kalamar. De így sem jutottunk sokra, mert a panír nélkül úgy néz 
ki, mint egy fehér baby kígyó. Ezután döntöttünk úgy, hogy nem 
érdeklődünk azután, mit eszünk. Ha finom, jöhet.
A spanyolok mennyiségileg sok bort iszpak, de nem sokfélét. Az édes 
bort nem ismerik, csak száraz bort lehet kapni. De azt mindenféle 
csomagolásban. Üvegben, palackban, sőt, mint a gyümölcsleveket, 
papírdobozban i s. Ami íy en a. csomagol ás, olyan a minőség. A Klinika 
ebédlőjében is lehet kapni bort az ebéd mellé, sokan élnek is az 
alkalommal. A bárokban csak egydecis kiszerelésben szolgálják fel.5 Az 
italok közül a bor a legolcsóbb, a son drága és Gergőmágy bánatára nem 
ismerik a korsó mértéket. A legnagyobb kiszerelés is csak három deci.
Ha mar az alkoholnál tartunk, rátérek*a ‘bulikra. Minden hétvége egy

ájnak ingere. Kigyót-békát összeettünk, 
sztára azóta nem bírok ránézni, ugyanis 

om leírni: rákfélé,’ nekem teljesen egy jól 
égszabadítani. Ráadásul úgy eszik, hogy



nagy Fiesta, egy nagy ünnep.
Hétközben semmi, még a 
fiatalok sem járnak szórakozni.
D e h é t v é g é n  m i n d e n t  
bepótolnak. A belvárosban 
ilyenkor férni sem lehet az 
utcán. Este 8-tól másnap reggel 
8-ig nincs megállás. Nem 
lassítanak. A bárok egymást 
é r i k  az  ó v á r o s b a n ,  és  
m i n d e g y i k  t ö m v e  v a n  
em berrel. El nem tudom  

képzelni, hogy nem fáradnak el, de reggelig bírják az iramot. Amikor mi 
elmentünk bulizni, este fél tíztől másnap hajnal háromig tartottuk magunkat.
Mondjuk, ők biztos sokkal jobban bírják a Cuba Libret, mint mi, magyarok. Az 
egyik grande Fiesta alkalmával találkoztunk két magyar sráccal, akik Svájcban 
kézilabdáznak, és Pamplonában volt akkor egy meccsük. Éppen a győzelmüket 
ünnepelték. Majdnem sírva fakadtak az örömtől (ezt csak az gátolta, hogy már 
alig álltak a lábukon), mikor megtudták, hogy mi is magyarok vagyunk. Hónapok 
óta nem jártak otthon. Sikerült megegyeznünk, hogy a legszebb ország 
Magyarország. Külföldről minden csodálatos.
Visszatérve a spanyolokhoz, ők nagyon vallásosak, de ezt is sokkal pozitívabban 
fogják fel, mint mi otthon. Minden vallásos ünnepet megtartanak. Ilyenkor 
munkaszüneti nap van. A Mindenszentek napját (nov. 1.) is másképp élik meg.
Kimennek a temetőbe a szeretteik sírjához, visznek virágot, de otthon nem szomorkodnak, hanem az amerikai szokásokhoz 
hasonlóan nagy örömünnepet csapnak.
Ehhez hozzátartozik, hogy itt a névnapot Santosnak hívjak. Az ember a névnapján a védőszentjét ünnepli, Mindenszentek 
napján (Todos los Santos) pedig még egyszer, hiszen ez minden védőszent napja.
Érdekes szokás az is, amit a spanyol orvostanhallgatóig tartanak. Szept Lukács napja (Okt. 18.) a medikusok, orvosok, a 
medicina napja, ínért Szent Lúkács a medicina védőszentje. Ilyenkor a harmadévesek egy nagy vacsorát és utána egy nagy 
bulit szerveznek a negyed-ötöd-hatodéyeseknek. Az első- é& fásodévesely^ni hivatalosak, mert nekik még nem biztos a

helyük az eg y e tem en ^ ^ ^ u h k  is volt szerencsénk elmenni erre az 
ünnepélyre, de olyan sok.anhwfcai| hogy nem kaptunk levegőt. Azt hiszem, 
nem lenne egy rossz szokás ezt az ünnepet nálunk is bevezetni, baren úgy 
tudom, libgy otthon Sz^ilferézftartják  a medicina védőszentjének. Persze 
ezmindegy, egy védőszentet illik megünnepelni.

.̂ Zasrajoia
Eléggé léha, laza, bulis embereknek festetíem le a spanyolokat, bár 
voltaképpen nagyon sokat dolgoznak, többet,^ mint a rriagyarok. 
Becsületesek, nem veszélyesek, éjjel 11-kor is félelem nélkül lehet sétálni 
az utcán, bár ilyenkor még rengetegen vannak kint. A múltkor hajnal három 
órakor bandukoltam haza egyedül, és ekkor is öreg nénik és bácsik 
karonfögva sétálgattak és beszélgettek.

  , Rengeteget tudnakheszélni a spanyolok és nagyon gyorsan. Beletartott kb.
másfél hónapőíhba^fiögy" megértsem őket. Kéz?;eLiábbal tudnak magyarázni, óriási gesztusaik vannak, és akik délről 
származnak, nagyon temperamentumosak. A nőgyógyászaton van egy orvos, aki Malagában nőtt fel, és olyan vehemenciával 
tudja elmagyarázni a nővéreknek, ha valami nem tetszik neki, hogy ilyenkor általában rriindenki meghúzza magát valahol, és 
csendben marad. De mégis őt szeretem a legjobban, mert elképesztő figura, imád magyarázni, bár néhány gyakorlati 
technikájával nem értek egyet (a nőgyógyászati vizsgálatnál csak a bimanualis vizsgálathoz húz kesztyűt). Öt szakorvos van 
i^ofkályon , ebből kettő nő, sőt a rezidensek fele is nő. "
Északon teljesen más az élet, mint délen. Igazából nem érzékeljük a különbséget, mert még nem voltunk délen, de az ő 
elmondásuk alapján ott minden sokkal lazább. Észak sokkal fejlettebb iparilag, több-az iskolázott ember, az értelmiségi. 
Navarrában pedig nagyon magas az életszínvpnal. Ezért nagyon drága minden. De nem csak nekünk, mert az orvosok is 
panaszkodnak, akik persze sokat keresnek (égy rezidenSi fizetés 200 ezer peseta). Zaragozában például az élet fele annyiba 
kerül, mint Pamplonában.
Ami kevés pénztncteg'tudtUnbspórolni, azt utazásra R ö lt^ l^ j. Voltunk elég sok helyen, de főleg a tartomány határain belül, 
mert a buszjegy rettentőén drága (Madridba oda-vissza hatezer peseta, ami 9 ezer forint). Megnéztük San Sebastiant, leégtünk 
a tengerparton. Ezt a varost nevezik a spanyol Nizzának. Nagyon közel van a francia határhoz. Kedvelt helye a hírességeknek 
az egész világról. Egy héttel későhb, mint amikor mi ott voltunk, egy nagy filmfesztivált rendeztek, ahol Antonio Banderas is 
részt vett az egész családjával, de abban a hónapban megfordult ott Bruce Willis is. Sajnos, mi egyikőjüket sem láttuk.
A másik nagy úti célunk Estella voítj afrii égy gótikus kisváros, tele templomokkal. Itt ismerkedtünk meg egy olasz sráccal,
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SANYIKA, AZ EGYETEMI VÁLOGATOTT 
A5-ÖS CENTERE NYILATKOZOTT

- T etsze tt - e  a 2 0 0 0  p e r c e s  fo c i ö tle te ?  
-R ögtön  e ld o b ta m  k ön y v eim et a 
k ezem b ől, s  lá z a sa n  k ezd tem  fe lk észü ln i 
a p resztíz sh á b o rú ra .
- P resz tízsh á b o rú ra ?
- E gyetlen  c sa tá n a k  túl h o s s z ú  lett vo ln a .
- B íztál-e a g y ő z e le m b e n ?
- Am íg od a  nem  értem , igen . Aztán  
kiderült, h o g y  4 .5  óra alatt je le n tő s  
hátrányra sik erü lt s z e r t  ten n ü n k . Na e z  
volt az  a p illanat, am ikor a k é ts é g  kiült 
hintázni a hom lok om ra , é s  azt 
k érd ezg e tte  tő lem : h o g y  lapátoljuk  v is s z a  
a szart a ló b a ?
- Ez a n a g y  hátrány an n ak  tu d h ató  be, 
h o g y  az  AGRÁR a le g e r ő s e b b  sora iva l 
k ezd ett?
- S zerin tem  nem . Ú gy g o n d o lo m , a g o n d  
az vo lt h o g y  n éh á n y  g ó ly a  e ltév ed t, é s  a 
k ülfö ld iek  régi típ u sú  m o to ro s  
v a rá z ssz ő n y e g ü k k e l nem  m erték
m eg k ock ázta tn i a k ö d ö s  id ő b en  va ló  
le sz á llá s t . E nnek  e lle n é r e  vo lt eg y -k ét  
kam ikaze s z e lle m ű  p ilóta , ak iknek  k iseb b  
zú zó d á so k k a l s ik erü lt m eg ér k e zn ie . E zek  
közül volt, aki rövid á p o lá s  után tu d ott  
já tszan i (Ihab), d e  vo lt o lyan  is , aki a 
hirtelen  lé g n y o m á sv á lto z á s  m iatt “
fe jfe sz íté sr e ” p a n a sz k o d o tt  (stro k e? ) é s  
nem  válla lta  a játékot. Hű é s  o d a a d ó  
csa p a ttá rsa i azo n n a l a m e g fe le lő  teráp iát  
javaso lták : “M.H.V.K.F. !”
- Mi történ t é r k e z é s e te k  u tán?
-N em  m on d h atn ám , h o g y  e g y e tle n  
o s to r c sa p á sr a  a fe je  te te jére  állt az  ugar, 
d e s e b e s lé p tű  csa p a ttá rsa im
s e g ít s é g é v e l  rájöttünk a traktorzsír  
e lle n sz e r é r e .
- É s ha nem  v a g y o k  fo c is ta , e z  mit je len t?
- ÖÖÖ... akkor sem m it.

-K issé  e lk a lan d oztu n k . H ogyan  
sz e r v e z té te k  m eg  az  é jsza k á t?
-Kb. 20  em b er  m aradt éjszak ára , akik  
ö n m a g u k a t nem  k ím élve a lv á s  k özb en  
is  já tszo ttak . Itt e m e ln é m  ki in fú sióva l 
erő s íte tt  k ap u su n k at, Pettát, valam int
Sm idit, aki s z in te  ön tu datlan  á llapotban  
k ü zd ötte  v é g ig  az  éjszak át,
m e g k ö z e lítő e n  100% -os
h a té k o n y sá g g a l.
R eg g e l a cu t em berh iánnyal
k ü szk öd tü n k , ezért fe ljo g o s ítv a  éreztük  
m agunkat, h o g y  e g y e s  fo c is tá k a t
barátnőjük  szo r ító  v ég tag ja i közül 
rá n g a ssu n k  ki.
- Mikor ford ítottá tok  m eg  a z  ered m én yt?
- Arra p o n to sa n  nem  em lé k sz e m , m ert 
em b erg y ű jté s  után 7 g ó lo s  hátránynál 
ráájultam  a s z ő n y e g r e . D élb en  8 g ó lo s  
e lő n y re  éb red tem , m ajd e lhú ztu n k  21 
gó lla l, am ib en  nem  k is r é s z e  vo lt a 
reg g e l érk ező k n ek . V issz a m en tem  a 
pályára é s  c so d á lk o z ta m , h o g y  a 
tö b b iek  h o g y a n  k é p e s e k  futni. A v é g e  
n a g y o n  iz g a lm a s  volt. Az agrárosok n ál 
e g y re  töb b  fr is s  em b er  tűnt fel - 8 gólra  
is  fe ljö ttek  -  ám  a fe jsé r ü lé sé tő l feljavult 
p a m u tk esz ty ű s  orto p éd  s z a k s e b é s z ű n k  
újra lángra lob b an totta  a c sa p a t  harci 
tü zét. B am ba arcú  já ték o sa in k  m erev  
tek in tette l n éz tek  a sem m ib e , é s  azt 
k érd ezg e tték  m aguktól: ”- A s z e x  vajon  
m i? ”
- Mit érezté l, am ikor lefújták a m e c c se t?
- Hát, g y ő ze lm i m ám ort nem  éreztem .
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Tudom, értelmesebbek vagytok annál, hogy egy 
deviáns ember v a g y ^ ^ ^ jg í« „ 4 g v r ö ^ S a ? e o r t  
magatartását és lelkivilágát m egért^ lFk'iít^H W éfl^*^  
szeretnék néhány gondolatot megosztani veletek.
A hétvégén egy rendkívüli elmebetegségben vetterr 
részt körülbelül század magammal: a DATE- DOTE 
2000 perces labdarúgó-mérkőzésen. Mivel nem ma 
csirke vagyok, ezért tudtam, hogy erre az eseményre 
jól fel kell készülni. Ez nem csak az edzettség 
állapotomat jelenti, hanem a víz, az ásványanyag 
vitamin és energiaellátásomat is ez alatt a 33 óra 2( 
perc alatt. Tudtam, hogy a legkritikusabb időszak 
szombat éjszaka lesz, így többen vállalva ezt a: 
áldozatot, akkorra osztottuk be magunkat. De hát ér 
sem bírtam kivárni, hogy csak szombat este 8-ré 
menjek oda. Ezért kényelmésen elkészültem szómba 
délben és bevárva a cimborákat délután 3-ra ki 
értünk. Legnagyobb megdöbbenésünkre az Agrár mái 
több mint 40 góllal vezetett. Ezt nem gondoltuk volna 
így a legjobb sorunknak be kellett állni vagy 1.5 órát 
hogy javítson a helyzeten. Sikerült is 10 gólt faragniuk 
amit mi még megtoldottunk 3-mal. Az esti programr« 
érkeztem vissza és akkor már csak kb. 25 góllá 
vezetett az Agrár. És kezdetét vette az őrület. Az a 20 
30 ember, aki játszott vagy végigjátszotta a szómba 
estét, éjszakát és hajnalt az megtanulta, hogy mi 
érdemes és mit nem. Én a 4. (összességében 6. 
lejátszott meccsem után -  kb. hajnali 5-öt -  le akartarr 
ülni, pihenni. Igen ám, de ez a máskor oly könnyí 
feladat görcsbe rántotta az adductoi 
izomcsoportomat. Az a kínszenvedés, amire felálltán 
és elvonszoltam magam a 10 méterre ülő társamhoz 
hogy masszírozza le -  ui. Ca++ pezsgőtablettán! 
addigra már nem volt -1 5

percet vett igénybe. És még volt hátra egy meccsem. 
Ekkor érdekes vezényszavakra lettem figyelmes az 

j^ikjkőkem ény hátvédünktől (V. Z.): sétálj rá a 7-re 
Imgycammogj el a bal szélen! Akkor pedig, amikor e 
hullafáradt csapat azt kérte, hogy ne cseréljem le 
őket, mert még most bírnak menni, de ha leülnek, 
akkor KO, éreztem: nekem sem lesz jobb. Eközben az 
eredményt hősiesen egyelőre alakítottuk. A furcsa az 
volt, hogy az agrárosok, mintha mezei nyúl 
koncentrátumot rágcsáltak volna a szünetekben, 
hiszen kevesebben is voltak, mégis többet futottak -  
egyesek szerint a fülük is kezdett nőni, de azt a 
fáradtság okozta hyperplopia mondatta. Igen-igen: 
nem számoltak nagyszerű kapusainkkal (S. Gy., Sz 
K. és N. I.), akikről azt kezdték el terjeszteni, hogy 
biztos genetikai kísérleteket végzünk rajtuk, csak azt 
nem tudják, hogy hogyan sikerült a párducba ennyi 
pók genomot bejuttatnunk. Szóval a fáradtságtól 
remegő lábakkal vasárnap reggel 8 fele beállt a 
csapatunk az utolsó meccsére -  ekkor ezt hittük. De 
nem ment semmi. A máskor oly könnyű passzok 
elmentek a lábunk alatt, nem volt olyan labda, ami ne 
lett volna hosszú vagy rövid. Ekkor az ellenfél 
soraiban kezdtek megjelenni a friss emberek. Ekkor 
éreztem azt a dühöt, hogy az ember, aki máskor 
mozgáskordinálatlannak tűnt volna, most gepárdként 
rohangált és harcolt a labdákért. Itt azt mondtam 
vége, szóljunk bárkinek a koliból, aki tud futni, mert 
itt az nyer, aki több ilyen friss embert hoz. 
Szerencsére volt egy-két olyan DOTE-s aki a 
megbeszélt időpontra megjött, illetve a szervezőknek 
(Sz. J. és S. J.) sikerült néhány gólyabál után 
józanodó embert felköltenie.



Ez volt az a pillanat, amikor hazamentem és 
lezuhantam aludni. Sok értelmét nem láttam, hogy a 
vége előtt visszamenjek, de hát a többiekben csak 
kellett tartani a lelket. Ezért 3 óra alvás után vasárnap 
du. 2-kor megjelentem és legnagyobb 
megdöbbenésemre tudtam kocogni. Hát, ha ez így 
megy, gyerünk -  mondtam és még vagy 2 órát 
játszottam. A többi éjszakai kergemarha is kezdett 
visszaszivárogni, szóval a délelőtt szerzett 15 góloé 
előnyt tudtuk tartani, igaz voltak időszakok, amikor 
vagy 20-30 percig nem tudtunk gólt lőni. Szóval az 
elmebetegek csatáját hősiesen megnyertük. Azt 
azonban önkritikusan meg kell jegyeznünk, hogy az 
ellenfél soraiban is számos nagyon jó labdarúgó 
játszott, sőt érzésem szerint összességében több 
ilyen, nálunk ügyesebb ember volt. De a lelkesedés, az 
akarat, a kitartás és kapusaink elég alapot 
szolgáltattak ahhoz, hogy óriási hátrányból fordítsunk. 
A meccs 2000 percig tartott ugyan, de én vagy 4-5000 
percig nyögtem és még ma is nyögöm a 
következményeit. Csak cadaver helyzetben tudtam 
feküdni az ágyban -  másra még gondolataimban sem 
voltam képes. Az öltözködés katasztrófa volt: Az 
adductor izmaim és a csípőhajlítók nem mozogtak. A 
nadrág, a zokni és a cipő felhúzása egy kabaréval 
vegyített horrorfilm volt. Kinek kabaré, kinek horror. A 
bokám még mindig 2x-e a normálnak, pedig 4 nap már 
eltelt azóta és most érkeztem el oda, hogy már csak 
normál izomlázat érzek.
Okulásként álljon itt néhány gondolat:
1. Ezt az eseményt csak akkor hívhatnánk labdarúgó

eseménynek, ha egy ember -  maximum -  4x1 órát 
játszott volna a 2 nap alatt. így lett volna 
lehetősége a maximális, de optimális ideig tartó 
teljesítőképessége bemutatására. Ehelyett sokan 2 
-  2.5 x ennyit játszottak.

Ez annak volt köszönhető, hogy a kialakított és 
jól megszervezett időrendi beosztást felborítva 
egyesek- -  a saját csapattársaikat, akiket talán 
még barátaiknak is tekintenek -  nem jelentek 
meg illetve elszivárogtak. Ez azzal a 
következménnyel járt, hogy az ottmaradt lelkes, 
idióták (beleértve természetesen magamat is) 
kénytelenek voltak helyettük is játszani. Ez a 
hozzáállás -  főleg hogy nevében orvostudományi 
egyetemre járunk és itt tisztában vagyunk (vagy 
csak kellene, hogy legyünk?) az élettani 
terhelhetőség és terhelés határaival, annak 
átlépésének következményeivel -  igen elítélendő. 
Ilyen hosszú meccset nem szabad játszani, csak 
a pontos és megbízható beosztás után, megfelelő 
orvosi háttérrel és kontrollált folyadék valamint 
tápanyag bevitellel.
2. Hol az a marha, aki kitalálta ezt a 2000 perces 

focit?
3. Mikor lesz a visszavágó?
És végül:
4. Mindenki másképp hülye.

Köszönet a hősöknek -  idiótáknak?, csak 
nézőpont kérdése -  hogy teljesítették ezt a 
kihívást és emellett még meg is nyertük ezt a 
meccset.

írta: Molnár Szabolcs (az idióták
csapatkapitánya)

(A kalciumos plussz nem fogyott el akkor csak 
elfelejtettem, hogy nálam van.
Utólag : -.B o c s á s s a to k  meg!!!! )
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Mint mindén reggel most is a Corpus Fitness 
edzőtermébe igyekeztem. A debreceni nagyerdőn 
baktattam át az Oláh Gábor stadion felé. A nagy 
páratartaimú levegő s dér csípte fű illata, tovariogatta az 
álmosságot szemeimről. Már messziről láttam a 
wolfsburgi világítást, melynek hívogató fényei 
szaporább lépésekre ösztönöztek. Nem gondoltam 
volna, hogy itt találok rá Papp Ádámra a DOTE Hurricans 
hírhedt centerére. Ekkor már 100 perces kerékpározáson 
és a controll EKG-n volt túl. Nagy rábeszélő 
képességemmel sikerült elérnem, hogy két széria között 
nyilatkozzon lapunknak.
-Hogy érezted magad a 2000 perces focin?
-Nagyon jól. Nagyon fárasztó volt Nemcsak nekem, 
hanem mindenkinek. Csapattársaim szintén kitartottak 
az utolsó lehelletükig. így sikerült fordítanunk-42-ről. 
Futottam sokat, futballoztunk is, kialakult gondolom egy 
jó barátság az agrárosok és közöttünk. Úgy érzem igazi 
barátokra tettem szert mind az agrárosok mind a DOTE- 
sek körében is. Egységes csapattá kovácsolt minket úgy 
érzem ez a 2000 perc. Nem is gondolná az ember, hogy 
2000 perc mire képes. Például vegyük azt, hogy ha : 
elmenne az ember 2000 percre valahova pl. társas útra, 
akkor nem történne semmi! Ám itt összekovácsolódik az 
ember és nem is, tudom a nevüket, de úgy tekintek 
rájuk, mint barátaimra. Olyanok vagyunk, mint egy nagy 

_ család.
-Milyen poszton játszol?
-Hát csatárként játszottam kezdetben. Ott is igen jó 
voltam, de másnap reggel mikor nem voltak játékosok 
beálltam sepregetőnek, és nagyon jól játszottam azon a 
poszton is meg voltam magammal elégedve. 
-Mondhatjuk azt, hogy a szerepkörödet jól oldottad meg 
mind center, mind centerhalf pozícióban?
-Úgy érzem jól, habár csatárként lehettem volna 
eredményesebb is, de úgy érzem nem szolgáltak ki 
eléggé labdákkal. Nem akarok megbántani senkit.
-Nem tömtek labdával a középpályások?
-Nem fogalmaznék ilyen nyíltan és bántóan. Az a

gond szerintem, hogy az egyetemi csapat játékosai 
nem bíznak meg másokban és a labdák nagy részét 
én szereztem az ellenségtől... elnézést ellenféltől, 
mert már mondtam, hogy igazi barátságok 
szövődtek.
-Hasznosan játszottál?
-Úgy érzem igen, de ezt másoktól kéne 
megkérdezned. Nem a győzelem a lényeg, mert ha 
veszítettünk volna ugyanolyan jó lett volna...nem 
mégsem így jobb, hogy mi nyertünk, de nem a 
győzelem volt a lényeg, hanem az hogy meg 
tudjuk-e csinálni tényleg ezt a 2000 percet.
Gondoljuk el, hogy 2000 perc120000másodperc 
étien szomjan. Na nem egészen, mert Smidi, azért 
hoztál párizsit meg pizza krémet...
-Hu, a pizzakrémet ne említsd azt csak a legjobbak 
kaptak...sorold, ami a papíron van...
-Bocsánat...Barna colát meg sárga colát most ittam 
először. Sokat ittam, szerintem többet is mint illett 
volna. Elhatároztam, hogy veszek majd barna colát 
mert nagyon ízlett.
-Hétfőn hogy érezted magad?
-Nem bírtam járni. A tarkómtól a gerincemen 
keresztül a bokámig izomlázam volt. Egész nap TV- 
ztem. Csapattársaimmal találkoztam a lll-as koli 
aljában. Mindenki ott volt, mert a lépcsőzést senki 
sem bírta, a lift meg nem volt jó.
-Ha lesz visszavágó, benne vagy? 
rMaxímálisan, mert úgy érzem, nagyon hasznos 
volt. Példát mutattunk Debrecennek és 
Magyarországnak is, sőt az egész világnak, hogy 
mire vagyunk képesek. Az a hír járja rólunk, hogy jjjSE 
mi orvosi egyetemisták sokat tanulunk. Lehet, de 
emellett minden mást is űzünk. Sportolok, 
koncertekre és színházba járok. Hódolok a keleti 
művészeteknek. Sájnos edzenem kell nincs több 
időm rád. j t
-Nagyon szépen köszönöm.
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